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Выдаецца з лiпеня 1995 г. 
на беларускай 
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля».
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!

...
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Беларусам не патрэбен Майдан, беларусам патрэбны чэсныя, 
дэмакратычныя выбары!

                  БЕЗ РУжОвыХ АКУл РАЎ

Аляксандр КЛАСКОЎСКІ, 
спецыяльна для «Народнай Волі»

                  БЕЗ РУжОвыХ АКУл РАЎ

Þðûé ÇÀÕÀÐÀÍÊÀ
знік 7747 дзён таму

Â³êòàð ÃÀÍ×ÀÐ
 знік 7615 дзён таму

Àíàòîëü ÊÐÀÑÎ¡ÑÊ²
знік 7615  дзён таму

Äçì³òðûé ÇÀÂÀÄÑÊ² 
 знік 7320 дзён таму

Іх лёс хвалюе Беларусь!
Яны таксама маглі быць кандыдатамі ў Прэзідэнты Рэспублікі Беларусь

Ці дапаможа лазня 
пані Канапацкай?

Кандыдат у прэзідэнты Ганна 
Канапацкая ад сціпласці відавочна 
не памрэ. Былая дэпутатка Палаты 
прадстаўнікоў заявіла, што ў цяперашняй 
прэзідэнцкай кампаніі ўдзельнічаюць 
толькі два сур’ёзныя палітыкі – яна ды 
Аляксандр Лукашэнка.

Між тым вобраз Канапацкай шмат 
у каго трывала асацыіруецца найперш 
са шлейфам скандалаў: яе выключылі з 
Аб’яднанай грамадзянскай партыі, не 
дапусцілі да апазіцыйных праймерыз, яна 
пацярпела фіяска, спрабуючы арганізаваць 
кампанію “Наперад, Беларусь!”. Нарэшце, 
на цяперашніх выбарах Цэнтрвыбаркам 
дзіўным чынам налічыў гэтай 
прэтэндэнтцы значна болей подпісаў за 
вылучэнне, чым яна, паводле ўласнай 
заявы, здала.

А яе спроба заднім днём патлумачыць 
фенаменальны вынік прывяла да новага 
скандалу. Канапацкая сказала, што на 
адным БелАЗе пашэнціла сабраць аж 
восем тысяч подпісаў. Між тым пазней 
высветлілася, што ва ўсім Жодзіне за яе 
сабралі толькі 83 подпісы.

І вось вам новая заява з разраду 
“хоць стой, хоць падай”. Былая дэпутатка 
адмовілася ад удзелу ў дэбатах кандыдатаў, 
ды ў якім стылі: “Як дасведчаны і сталы 
палітык я не маю ні права, ні жадання 
спаборнічаць з загадзя больш слабымі 
апанентамі. Удзельнічаць у дзіцячым 
шоу пракрамлёўскіх марыянетак, якое 
складаецца з хлопчыкаў-спойлераў і 
дзяўчатак-рагатушак, дазволіць сабе не 
магу ніяк. Мне неўзабаве яшчэ краінай 
кіраваць”.

Адна рэч – абгрунтаваная крытыка 
палітычных сапернікаў, але ж тут – проста 
кактэйль з нахабнай самаўпэўненасці 
і ярлыкоў. Калі гэта пракрамлёўскія 
марыянеткі, а Канапацкая такая палымяная 
патрыётка, што гатова ўсіх парваць за 
незалежнасць, то лагічна было б акурат 
даць ім бой, вывесці на чыстую ваду. Ці, 
акрамя ярлыкоў, нічога ў арсенале і няма?

Раней Канапацкая казырнула тым, што 
яна, маўляў, ці не “адзіны з усіх палітыкаў, 
хто дазваляў сабе казаць, што ў Беларусі 
дыктатура”. Але ж дэ-факта экс-дэпутатка 
імпэтна дапамагала ўладам “мачыць” 
былога кіраўніка “Белгазпрамбанка” 
Віктара Бабарыку, які, вырашыўшы 
пайсці на выбары, аказаўся фігурантам 
крымінальнай справы ды трапіў у следчы 
ізалятар КДБ. Закіды Канапацкай на адрас 
Бабарыкі (з метафарамі кшталту “педафіл 
не можа быць выхавацелем у дзіцячым 
садку”) гучалі ва ўнісон з чорным піярам 
дзяржаўных СМІ. Гэта не палітычная 
палеміка, а ўтоптванне ў бруд таго, хто 

цяпер нават не можа адказаць. Я ўжо 
не кажу пра тое, што ёсць элементарная 
прэзумпцыя невінаватасці: суда і прысуду 
яшчэ не было.

Таксама Канапацкая раздзімае 
выгадную кіроўным вярхам тэму вонкавай 
пагрозы на гэтых выбарах, заклікае 
даць “адпор паўзучай гібрыднай агрэсіі 
рэакцыйных сіл суседняй дзяржавы”, 
празрыста намякаючы на Расію. Але да 
агрэсараў не ездзяць на парады, з імі не 
братаюцца. Мы ж бачым, што Аляксандр 
Лукашэнка раз за разам сустракаецца з 
Уладзімірам Пуціным, прымае расійскага 
прэм’ера Міхаіла Мішусціна. Нешта не 
сыходзяцца канцы з канцамі.

Натуральна, у Масквы быў і застаецца 
вялікадзяржаўны інтарэс да Беларусі. 
Але на гэтых выбарах Крэмль відавочна 
не збіраецца валіць Лукашэнку. Тэза ж 
тутэйшай вярхушкі пра Айчыну ў небяспецы 
– проста банальны прапагандысцкі прыём, 
каб прыгожа абставіць жаданне любой 
цаной, любымі метадамі ўтрымаць уладу. 
Дык на чый жа млын лье ваду такая ўся 
незалежная з сябе экс-дэпутатка?

На думку іншага кандыдата ў 
прэзідэнты – Андрэя Дзмітрыева, 
“Канапацкая сёння гуляе ў адной камандзе 
з Лукашэнкам”, бо нічога не робіць, 
каб выбары былі сумленнымі, і “ваюе з 
альтэрнатыўнымі кандыдатамі”.

Сапраўды, у той час як логіка гэтай 
жорсткай кампаніі падштурхоўвае 
прыхільнікаў перамен да кансалідацыі, 
Канапацкая канцэнтруецца на прасоўванні 
тэзаў афіцыйнай прапаганды ды на 
выпадах у бок апанентаў афіцыйнага лідара. 
Некаторыя яе заявы настолькі адыёзныя, 
што ўзнікла версія: гэтая кандыдатка ў 
межах электаральнай кампаніі наўмысна 
выклікае на сябе негатыўныя эмоцыі 
праціўнікаў рэжыму, каб меней заставалася 
на долю Лукашэнкі.

Хтосьці параўноўвае ролю Канапацкай 
на гэтых выбарах з роллю Ксеніі Сабчак 
на расійскіх выбарах 2018 года. Але той 
ва ўсякім разе не адмовіш у таленце ды 
густоўнасці. У нашым жа выпадку пануе, 
ка жучы маладзёжным слэнгам, поўны 
трэш.

Менавіта так расцаніла ладная частка 
палітызаванай публікі выстаўленае 
Канапацкай ў “Фэйсбуку” ўласнае фота, 
дзе яна ў будзёнаўцы парыцца ў лазні. 
Пры гэтым аўтарка допісу, у якім таксама 
ўтрымліваліся палітычныя філіпікі, 
зазначыла, што змывае з сябе мегабайты 
выдумак і бруду нейкіх тэлеграм-каналаў.

На маю ж думку, у гэтай кампаніі пані 
Канапацкая рызыкуе так запэцкацца, што 
лазня не дапаможа.

  На полі для кракета – 
мора людзей!

мІНСК   лІПЕН   О А

Нядзеля. Выхадны 
дзень. Карыстаючыся 
цёплым сонечным 
надвор’ем, здавалася, увесь 
Мінск выехаў за горад – 
хто на лецішча, хто да воз-
ера, рэчкі, проста ў лес…

І тут, не ў самым прэ-

стыжным парку Дружбы 
народаў, на полі для 
кракета – тысячы люд-
зей (на фота зверху). 
Маладых, сярэдняга і 
сталага ўзросту. Занятых 
у розных сферах, але 
аб’яднаных адным жадан-

нем: беларусы даўно 
заслугоўваюць лепшага 
жыцця, а таму ў краіне 
павінны адбыцца пера-
мены. Для гэтага неаб-
ходна, каб прэзідэнцкія 
выбары прайшлі чэс-
на, дэмакратычна, без 

фальсіфікацый, якія мелі 
месца падчас ранейшых 
палітычных кампаній.

Першы ў сталіцы гран-
дыёзны пікет кандыдата 
ў Прэзідэнты Святланы 
Ціханоўскай пры пад-
трымцы штабоў Віктара 
Бабарыкі і Валерыя 
Цапкалы. Заўважым: у 
гэты ж нядзельны дзень 
у іх ужо адбылася адна 
сустрэча з выбаршчыкамі 
– у Дзяржынску. І вось 
мінчане горача вітаюць 
тых, хто па волі лёсу і 
поклічы душы апынуўся, 
можна сказаць, на аванс-
цэне напярэдадні лёса-
вызначальнай падзеі 
– выбараў Прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь. 
Апладысменты і кветкі 
– Святлане Ціханоўскай, 
Марыі Калеснікавай, 
Вераніцы Цапкала.

– Мае родныя людзі! 
Вам усім вялікі дзякуй, 

што вы прыйшлі сён-
ня на агітацыйны пікет, 
прыйшлі, каб мы ўбачылі, 
якая за намі стаіць сіла. І 
ваша сіла надае сілы і нам. 
Нам было б крайне скла-
дана выруліць з гэтага 
ўсяго, калі б мы не бачылі 
вашы палаючыя вочы. 
Уся сіла ў вас! Дзякуй вам 
вялікі! Помніце: толькі 
разам мы зможам пабуда-
ваць краіну для жыцця, 
– вось такімі простымі, 
але ўражваючымі словамі 
звярнулася да тысяч 
людзей, якія прыйшлі 
на пікет, Святлана 
Ціханоўская.

Вераніка Цапкала 
з боллю гаварыла пра 
тое, што кожны год усё 
больш і больш грамад-
зян Беларусі пакідаюць 
радзіму і з’язджаюць за 
мяжу, не хочуць заста-
вацца ў сваёй краіне і 
нараджаць дзяцей. Гэта 

таму, што там, у дэмакра-
тычных дзяржавах, ёсць 
свабода і надзея – тое, 
чаго няма ў Беларусі.

Марыя Калеснікава, 
выступаючы перад 
морам людзей, гавары-
ла пра Беларусь, якая 
змянілася літаральна 
за некалькі апошніх 
месяцаў, пра абуджэнне 
мільёнаў грамадзян, якія 
хочуць, каб прэзідэнцкія 
выбары нарэшце 
прайшлі ў краіне празры-
ста, без фальсіфікацый.

Раз за разам над 
паркавай прасторай 
раздаваліся апладыс-
менты ў падтрымку 
выступоўцаў. Як напісаў 
адзін сайт, атмасфера 
была як на рок-канцэрце: 
людзі апладзіравалі, 
скандзіруючы імя кан-
дыдата “Све-та!”, чуліся 
воклічы “Сва-бо-ды!”.

Віктар ВАЛЯР’ЯНАЎ.
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Белорусская экономика 
работает на склад 

то следует з ц фр оф ц альной стат ст к . глад ть глуб ну паден я  
помогло накоплен е рекордных запасов. еперь в промышленност  склады завалены 

так, как это было в кр з сном 5 году.

О чем говорил Александр Лукашенко… Сёння 
кандыдаты  
на пасаду 
Прэзідэнта 
Рэспублікі 
Беларусь 

выступяць  
па тэлебачанні
Усе кандыдаты, акрамя 
укашэнкі, будуць мець 

мегчымасць выступіць  
з 17.00 да 19.00 на 

тэлеканале Беларусь .
Першай возьме слова 

Святлана Ціханоўская, затым 
– Ганна Канапацкая, Сяргей 
Чэрачэнь, Андрэй Дзмітрыеў. 
Кожнаму будзе прадастаўлены 
30-хвілінны эфір.

Андрэй Дзмітрыеў застаецца пры сваёй пазіцыі

Станіслаў ШУШКЕВІЧ:
«Гэта бяда таго пакалення…»

Спустя 12 лет  
назначен посол Беларуси 

в США
ослом Беларус  в А назначен замест тель м н стра 
ностранных дел лег Кравченко. Белорусского посла  

в Амер ке не было  лет.

Ала БЕРНАЛЬ:
«З чыноўнікаў  

ніхто не прыязджаў»
 6 ліпеня ў вёсцы Востраў ухавіцкага раёна трымаюць 

галадоўку тры анчыны.

Виктор Бабарико требует от Белтелерадиокомпании 
опровергнуть сведения, приведенные  

в репортажах «Беларусь 1»

У сваёй праграме кандыдат 
у прэзідэнты Сяргей Чэрачэнь 
так выказаўся пра родную 
мову: “Вучым англійскую, 
падтрымліваем беларускую, 
выкарыстоўваем рускую мовы. 
Добрае валоданне англійскай 
мовай – аснова развіцця навукі, 
бізнесу і інавацый. Беларуская 
мова – неад’емны элемент нашай 
нацыянальнай ідэнтычнасці, які 
трэба вывучаць і захоўваць на 
дзяржаўным узроўні, але без яко-
га-небудзь прымусу”.

Што з гэтай нагоды думае 
экс-старшыня Вярхоўнага Савета 
Беларусі Станіслаў ШУШКЕВІЧ, 
які з’яўляецца даверанай асобай 
Чэрачня?

– Бяда таго пакалення, да яко-
га адносіцца і Сяргей Чэрачэнь, 
што гэтыя людзі раслі ў той 
час, калі была занядбана бела-
руская мова, – кажа Станіслаў 
Станіслававіч. – Рабілася ўсё, каб 
была прарасійская атмасфера.

Моладзь вучылася і 
выхоўвалася ў такіх умовах, і 
сёння многія саромеюцца, што 
не вельмі дасканала валодаюць 
беларускай мовай. Ім сорам-
на, што дапускаюць у размове 
шмат памылак, і яны кажуць, 
што лепш размаўляць на рускай. 
Але калі трэба, то яны пераход-
зяць на беларускую. У тым ліку 
і Чэрачэнь.

– Вы будзеце як давераная 
асоба браць удзел у сустрэчах з 
выбаршчыкамі?

– Баюся, што здароўе не 
дазволіць гэта зрабіць, а зараз 
я і наогул сяджу на лецішчы ў 
самаізаляцыі. Але ў штабе Чэрачня 
працуюць дасведчаныя людзі, яны 
да мяне рэдка звяртаюцца.

– Некаторыя выказва-
юць меркаванне, што Сяргей 
Чэрачэнь – гэта падстаўная 
фігура і ўлады яго адмыслова 
зарэгістравалі кандыдатам у 
прэзідэнты ў якасці спойлера. 
Што вы думаеце з гэтай нагоды?

– Мяркую, непрыстойна так 
казаць пра чалавека, не маючы 
ніякіх нармальных доказаў.

– Вы верыце, што Чэрачэнь 
рэальна назбіраў 100 тысяч 
подпісаў?

– Веру, бо ўсё было зроблена 
сумленна і зроблена на грошы 
Сяргея Чэрачня. Гэта не значыць, 
што яны плацілі за подпісы. За 
грошы ўсё арганізоўвалі, ладзілі 
паездкі і сустрэчы, праводзілі 
пікеты і куплялі каву для 
пікетчыкаў. І хачу падкрэсліць, 
што гэта ўласныя грошы 
Чэрачня, які мае свой бізнес. 
Ён пэўным чынам зарабляў і 
рыхтаваўся да такой падзеі.

– Можа быць, Сяргею 
Чэрачню варта было б зняцца на 

карысць Святланы Ціханоўскай і 
аб’яднацца з яе штабам?

– Па-першае, я вельмі абураны 
тым, што не далі зарэгістравацца 
Віктару Бабарыку, а замест гэта-
га на яго завялі крымінальную 
справу. Гэта цікавы чалавек, якія 
мае вялікі досвед.

Нічога не меў бы супраць і 
рэгістрацыі Валерыя Цапкалы, 
хаця ведаю яго не толькі са 
станоўчага боку. Але мы бачым, 
што менавіта гэтых людзей 
больш за ўсё баіцца ўлада.

А што тычыцца таго, 
удзельнічаць у выбарах альбо 
зняць сваю кандыдатуру, то гэта 
будзе вырашаць штаб. Думаю, 
калі Сяргей убачыць, што зняцце 
кандыдатуры пойдзе на карысць 
пераўтварэнням у Беларусі, то ён 
здыме сваю кандыдатуру. Ён не 
з тых людзей, хто чапляецца за 
званне кандыдата ў прэзідэнты. 
І я давяраю Сяргею Черачню…

Алесь СІВЫ.

 

Агітацыйных  
пікетаў  

пакуль не было...
Агітацыя ўжо пачалася, але акцый, якія ладзіла б каманда 

Чэрачня, у мінулыя выхадныя не было. Чаму? З гэтым пытаннем 
мы звярнуліся да самога кандыдата ў прэзідэнты.

– Мы пакуль распрацоўваем канцэпцыю правядзення больш 
маштабных мерапрыемстваў, – кажа Сяргей Чэрачэнь. – Не 
хочацца ж дрэнна рабіць, таму плануем мітынгі-канцэрты. 
Зараз ідуць перамовы з тымі, хто дасць згоду на выступленне.

З месцам пакуль яшчэ не вызначыліся, але, магчыма, першы 
такі мітынг пройдзе 21 альбо 22 ліпеня.

АР ы

А ЎвА І

мАКРАты  ПА БЕлАРУСКУ

СлыШАл

– У нас там просятся во 
власть, а они, оказывается, поро-
ху не нюхали! Нам надо вплоть 
до Конституции записать опре-
деление, чтобы на должность 
Президента не мог претендовать 
человек, который не служил в 
армии.

***
– Чего бы нам ни стоило, нам 

надо активизироваться, не гляди 
ни на какие выборы, убрать хлеб. 
Выборы закончатся, а кушать надо 
будет и после 9 августа. И нельзя 
потерять этот год. Для Витебщины 
он очень показательный.

***
– Что греха таить, очень много 

проблем в ЕАЭС в плане того, что 
мы не выполнили то, о чем дого-
варивались. У нас еще барьеров 
достаточно, межгосударственные 
границы у нас доведены в связи с 
барьерами до такой степени, что 
бизнес часто говорит: вы уж уста-
новите границы между государ-
ствами, нам будет проще и легче. 
Уже даже бизнес об этом заявляет. 
Вроде бы нет границ, а напряже-
ние на границе напряженное.

***
– Узниками совести не 

будут. И вчера я приказал, что-
бы сюда прибыли специалисты 
Интерпола, ЗША, Польши и 
России. И мы им покажем эти 
документы. Лукашенко кого-то 
боится или там действительно 
уголовные преступления?! Мы 
открыты.

Агітацыйную прастору 
альтэрнатыўных кандыдатаў у 
прэзідэнты ўлады, як вядома, 
звузілі да месцаў, дзе звычайна 
нешматлюдна. Вось і ў мінулую 
суботу Андрэю Дзмітрыеву давя-
лося правесці першы пікет пры 
такіх абставінах.

Пра што вялася размова? 
Беларусы спадзяюцца на тое, 
што ў рэшце рэшт улада ўсё ж 
зменіцца, паколькі выпра-
цавала яна свой рэсурс. Без 

палітычных, эканамічных і сацы-
яльных рэформаў не можа быць 
станоўчага развіцця краіны, павы-
шэння дабрабыту народа.

Андрэй Дзмітрыеў застаецца 
пры сваёй пазіцыі: калі ён стане 
Прэзідэнтам, то ў хуткім часе прыз-
начыць новыя выбары, якія прой-
дуць не так, як яны арганізаваны 
цяпер лукашэнкаўскімі ўладамі, а 
з захаваннем усіх дэмакратычных 
нормаў.

Вера КАЗЛОВА.

Адвокаты Виктора Бабарико 
Дмитрий Лаевский и Наталья 
Мацкевич рассказали об 
ответе Виктора Бабарико на 
сюжеты «Беларусь 1» о деле 
«Белгазпромбанка» и на слова 
президента о том, что Бабарико 
«зарыдал, когда не зарегистри-
ровали, и начал показания 
давать».

Накануне на «Беларусь 
1» вышел сюжет, в котором 
Александр Лукашенко зая-
вил, что так называемое дело 
«Белгазпромбанка» – «не полити-
ческий заказ» и что все проходя-
щие по нему «дают показания».

– Но вор должен сидеть в 
тюрьме, ко всем должно быть 

одинаковое отношение. И еще раз 
хочу подчеркнуть то, что я ска-
зал на Витебщине – в Полоцком 
районе, в Полоцке – и сейчас 
повторю: узником совести из 
них никто не станет – все эти 
сидельцы, а их там уже под 30 
человек, все дают показания. 
И этот уже зарыдал, когда не 
зарегистрировали, и начал пока-
зания давать. Поэтому узником 
совести не будет. И вчера я при-
казал следователям и Комитету 
госбезопасности в прокурату-
ру подготовить все материалы 
для того, чтобы сюда прибыли 
специалисты Интерпола, США, 
Польши и России, мы им покажем 
эти документы. Лукашенко кого-

то боится или там действительно 
уголовное преступление. Поэтому 
мы открыты, – заявил Лукашенко.

TUT.BY попросил адвока-
тов Виктора Бабарико проком-
ментировать эту информацию. 
Мацкевич и Лаевский сообщили, 
что после заседания ЦИК, где 
было решено не регистрировать 
Бабарико кандидатом в прези-
денты, допросы или другие след-
ственные действия с Бабарико не 
проводились.

– Как Виктор Бабарико 
отреагировал на репортаж 
Белорусского телевидения, в 
котором цитировались сло-
ва Александра Лукашенко, что 
Бабарико «зарыдал» и «начал 

давать показания»?
– Сегодня мы посещали 

Виктора Дмитриевича, обсуж-
дали этот вопрос. Виктор 
Дмитриевич решил направить в 
Белтелерадиокомпанию на осно-
вании Закона «О СМИ» требо-
вание об опровержении этих 
сведений и отдельных утверж-
дений из репортажа «Дело 
Белгазпромбанка»: куда текли 
долларовые реки» как не соот-
ветствующих действительности и 
порочащих его честь и достоин-
ство. Это требование он подписал 
при нас и передал администрации 
СИЗО для направления по адресу, 
– ответили адвокаты.

(TUT.BY)

ПРАт Ст

Ала Берналь, Алена Кузьміна і 
Ірына Агароднік – актывісткі руху 
“Маці 328”. Жанчыны змагаюцца за 
справядлівыя прысуды і змяншэн-
не тэрмінаў зняволення па вядо-
мым “наркатычным” артыкуле 328 
Крымінальнага кодэкса.

Паводле слоў заснавальніцы 
руху Ларысы Жыгар, гэта ўжо трэ-
цяя галадоўка.

“У першы раз жанчыны 
вытрымалі 14 дзён, у другі – 22 дні, – 
кажа яна. – Гэтая галадоўка лічыцца 
бестэрміновай, і людзі паступова 
будуць далучацца. Ужо сёння некато-
рыя прыязджаюць у вёску, каб ака-
заць маральную падтрымку.

Яшчэ напярэдадні галадоўкі быў 
пастаўлены ў вядомасць пра акцыю 
Пухавіцкі райвыканкам, а таксама 
мы даслалі пісьмовы запыт меды-

кам. Усё-такі людзі павінны быць 
пад наглядам урачоў.

Асноўныя патрабаванні – гэта 
сустрэча з прэзідэнтам і амністыя 
для асуджаных па “наркатычным” 
артыкуле. Абяцалі ж памілаванне, 
але да гэтага часу ніводны чалавек 
не быў памілаваны”.

– З ежы нічога не ўжываем, п’ём 
толькі ваду з лімонным сокам, – дадае 
Ала БЕРНАЛЬ. – Усе ўжо пахудзелі 
на 3–5 кілаграмаў, а Ірына Агароднік 
скардзіцца, што ў яе пачаліся галаўныя 
болі. Дзякуй Богу, што яшчэ галадоўка 
на свежым паветры праходзіць

– Можа быць, ужо прыязджалі 
якія-небудзь чыноўнікі, вялі з 
вамі нейкі дыялог?

– Наогул ніхто намі не цікавіўся 
і не прыязджаў.

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

В первом квартале ВВП 
Беларуси сократился на 0,3%. 
Этот спад был вызван дефици-
том поставок российской нефти 
на «Нафтан» и Мозырский НПЗ. 
По-настоящему кризис затронул 
белорусскую экономику во вто-
ром квартале.

Данные статорганов свиде-
тельствуют, что в апреле–июне 
ВВП снизился примерно на 3%. 
Более точная информация будет 
известна через пару месяцев, ког-
да Нацбанк обнародует откор-
ректированную информацию по 
ВВП.

Статорганы не публикуют 
такие сведения в оперативном 
режиме и предоставляют поме-
сячные данные о ВВП лишь 
госорганам. Поэтому уточнен-
ные оценки по экономике при-
ходится узнавать окольными 
путями.

ВВП за 6 месяцев сократился 
на 1,7%. За это время в ценах 2019 
года экономика недосчиталась 
около 1 миллиарда белорусских 
рублей добавленной стоимости.

Запасы готовой продукции на 
предприятиях промышленности 
1 июля достигли 5,524 миллиарда 
белорусских рублей, или 78,1% 
от месячного выпуска. Годом 
ранее складские запасы были на 
671 миллион белорусских рублей 
ниже и составляли 63,4% от 
выпуска за месяц.

1 июля 2020 года сложи-
лось самое плохое соотношение 
складских запасов и месячного 
выпуска за аналогичные даты 
последних 6 лет. Можно ска-
зать, что власти добились мень-
шего сокращения ВВП за счет 
накопления складских запасов. 
По нашим оценкам, если бы 
не это, экономика Беларуси в 
первой половине года упала на 
2–2,5%.

ВВП за июнь сократился на 
1,2%, что меньше, чем в апреле 
и мае, когда падение составляло 
около 4%. Производство продук-
ции в промышленности выросло 
на 0,9%, розничный товарообо-
рот увеличился на 0,8% (после 2 
месяцев снижения), ввод жилья 

в эксплуатацию вырос на 1,7%, 
производство сельхозпродук-
ции добавило 2,8%. Впрочем, 
главным драйвером экономи-
ки остался IT-сектор. Валовая 
добавленная стоимость айтиш-
ников в июне выросла на 11,1%. 
Для сравнения: у аграриев добав-
ленная стоимость увеличилась 
на 3,9%, а у остальных – и того 
ниже.

Больше всего тянул экономи-
ку вниз транспортный сектор. 
Валовая добавленная стоимость 
упала за июнь на 30%. Это про-
изошло за счет сокращения пере-
возок пассажиров (на 25,7%). 
Пассажирооборот по Беларуси 
снизился еще круче – на 53,7%.

Также в мощном минусе 
застряла сфера общественного 
питания. Товарооборот общепи-
та в июне обвалился на 35,1%. 
Инвестиции в основной капитал 
за июнь сократились на 12,5%. 
В связи с этим база для возоб-
новления роста экономики пока 
крайне слабая.

(Банки24.бай.)

НОвОСт

До «похолодания» в двусторонних 
отношениях Кравченко уже работал 
в Посольстве Беларуси в США. В 2007 
году он был советником Посольства 
Беларуси в США, с 2008-го по 2014-
й – Временным Поверенным в Делах 
Беларуси в США.

В 2014 году Кравченко вернулся 
в Минск и возглавлял отдел США 
и Канады управления Америки, а 
затем – управление Америки МИД. 
На пост замминистра был назначен 
в 2017 году.

Олег Кравченко родился в 1971 
году в Минске. Окончил юридический 
факультет БГУ, аспирантуру Института 
философии и права Национальной 
академии наук Беларуси. Кандидат 
юридических наук.

Дипломатическую службу 
начал в 1994 году в качестве атташе, 
а затем занимал различные посты 
в отделе Договорно-правового 
управления Министерства ино-
странных дел. В 1999-м был 
назначен советником Посольства 
Республики Беларусь в Швеции, 
с 2003-го работал в отделе управ-
ления гуманитарного сотрудниче-
ства и прав человека МИД. Затем 
продолжил карьеру в Посольстве 
Беларуси в США.

В последние несколько лет 
Олег Кравченко не раз посещал 
Вашингтон с официальным визи-
том и представлял Беларусь на раз-
личных переговорах и встречах с 
американскими коллегами.

Вам трэба прадоўжыць падпiску на «Народную Волю» на жнiвень?  

Не спазнiцеся, засталiся лiчаныя днi!
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УлыБКА ХУ ОжН КА

тАм  У Р І НЕ

Што хвалюе 
 Дзяніса Дашкевіча…

Много лет Александр Лукашенко и государственная 
пропаганда внушают обществу тоталитарную концеп-
цию, будто в Беларуси построено такое государство, 
которое выражает, защищает, гармонизирует интере-
сы всего народа и пользуется единодушной поддерж-
кой граждан. При этом подчеркивается, что в стране 
«отсутствует почва для социальных противоречий 
и конфликтов» («Советская Белоруссия», 24 мая 2006 
года).

Все это время государственные СМИ настойчиво 
убеждали, что в Беларуси утвердилась «общенародная 
государственная идеология», которая является отра-
жением «идеологического единства нашего народа» 
(«Советская Белоруссия», 28 июля 2006 года). Не уди-
вительно, что после очередных выборов (2006 года) 
Лукашенко заявил, что «за действующего президента 
проголосовало практически все население» («Советская 
Белоруссия», 29 апреля 2006 года).

Таким образом, официальная идеологическая кон-
цепция отвергала в принципе возможность существо-
вания даже «конструктивной оппозиции». Поскольку 
весь белорусский народ поддерживает президента и 
его политику, то никаких политических оппонентов в 
стране нет и быть не может. «Сегодня вряд ли найдется 
разумный человек в нашей стране, который в целом под-
верг бы критике политику, которую проводит руковод-
ство», – утверждал Лукашенко («Народная Воля», 20–23 
марта 2009 года). Иначе говоря, оппозиция – это люди, 
просто сошедшие с ума, ибо только ненормальные могут 
выступать против «народного президента». Или второй 
вариант – это коллаборационисты, продавшие родину 

западным хозяевам, «пятая колонна». В любом случае, 
это «отморозки», «враги народа». Поэтому в отношении 
них можно использовать любые репрессии.

Примерно такие же идеи государственные СМИ 
пытаются внушить обществу и сейчас. Печально извест-
ный журналист Андрей Муковозчик по итогам встречи 
Александра Лукашенко с представителями госмедиа 9 
июля писал в «СБ. Беларусь сегодня» (так сегодня пози-
ционируется «Советская Белоруссия») об угрозе, яко-
бы исходящей со стороны альтернативных кандидатов, 
«расколоть белорусское общество», о необходимости 
«сплотиться» вокруг президента и т.д.

На самом деле белорусское общество, как мне видит-
ся, давно и глубоко расколото. Долгие годы этот раскол 
проходил между властью, опиравшейся на поддержку 
относительного большинства белорусского общества, и 
оппозиционной частью населения.

Такая ситуация раскола характерна для трансформа-
ционных обществ. Однако в Беларуси социально-поли-
тический раскол имеет особый характер в связи с затя-
нувшимся идеологическим кризисом, нерешенностью 
проблемы исторического выбора, геополитической ори-
ентации. Белорусский раскол касается фундаменталь-
ных мировоззренческих ценностей. Если в других стра-
нах глубокие социальные, политические противоречия 
уравновешиваются единством в вопросах националь-
ной, этнокультурной идентификации, то здесь ситуация 
другая. Например, вопрос о роли белорусского языка 
становится дополнительным триггером для конфликта.

Мировоззренческий раскол пронизывает все сферы 
общественной жизни: науку, искусство, спорт и др. 

Раіса МІХАЙЛОЎСКАЯ:
«Фільм жыве да гэтага часу…»

Народная Воля  пацікавілася, чым сёння займаюцца аўтары дакументальнага фільма пра зніклых палітыкаў, які быў 
паказаны пяць гадоў таму.

Где самые лучшие 
пенсии?

«Народная Воля» по нтересовалась, какую пенс ю по возрасту 
получают в некоторых зарубе ных странах  у нас.

Страны СНГ

  Страна Возраст выхода 
на пенсию

Средний размер 
пенсий,  в долларах

Продолжительность 
жизни, лет

Для женщин Для мужчин
Россия 55.5 60.5 230 66.9
Азербайджан 60.5 63.5 176 70.3
Армения 63 65 82 71.2
Беларусь 58 63 195 74.2
Казахстан 58 63 199 68.8
Киргизия 53 58 75 67.3
Молдова 63 63 80 67.5
Таджикистан 58 63 57 68.7
Узбекистан 55 60 55 69.4
Украина 59.6 60 125 67

Страны Европы

  Страна Возраст выхода 
на пенсию

Средний размер 
пенсий,  в евро

Продолжительность 
жизни, лет

Для женщин Для мужчин
Австрия 60 65 1400 81.4
Бельгия 65 65 865 81.5
Болгария 61.2 64.1 210 71.4
Германия 65.7 65.7 850 81.2
Греция 67 67 700 82.1
Дания 65 65 2500 80.8
Испания 65.5 65.5 987 83.4
Италия 67 67 1200 83.4
Латвия 63.9 63.9 320 70.1
Литва 62.4 63.8 374 74.7
Польша 60 65 460 78.5
Чехия 62.8 63.4 430 79.2
Эстония 63.5 63.5 420 78.6

ПАРАллЕл
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Валерий 
КАРБАЛЕВИЧ Раскол Даже на международных футбольных матчах болель-

щики болеют за свою команду под разными флагами: 
официальными и оппозиционными. Раскол распростра-
нился и на белорусскую диаспору.

В других странах преодолеть раскол, объединить 
народ помогала угроза социальной или природной 
катастрофы, общенациональная трагедия. Срабатывал 
инстинкт самосохранения социума. В Беларуси ситу-
ация иная. Внешние катаклизмы, на мой взгляд, лишь 
углубляют раскол.

Например, не стала фактором консолидации 
Чернобыльская трагедия. Наоборот, ежегодно день 
годовщины аварии на АЭС 26 апреля становится момен-
том наиболее острого политического противостояния.

То же самое случилось и с пандемией коронавируса. 
Она не только не способствовала сплочению общества, 
а, наоборот, стала мощным катализатором недоверия 
населения к власти.

Однако все многообразие различий находит 
свое концентрированное выражение в политике. 
Мировоззренческий раскол все больше приобретает 
социально-политический характер. Если в обыденной 
жизни, в житейских делах люди все же находят компро-
миссы, то в политической сфере противоречия нарас-
тают и становятся все более непримиримыми. Развитие 
интернета сделало этот конфликт и раскол еще более 
выпуклым и очевидным.

Важным фактором, усиливающим политическое 
противостояние в Беларуси, является личность прези-
дента Александра Лукашенко и проводимая им поли-
тика. С самого начала своего пребывания в нынешней 
должности он постоянно демонстрирует бескомпро-
миссность, заряженность на конфликт с политическими 
противниками. Врагомания, искусственное провоци-
рование общественной конфронтации стали составной 
частью имиджа Лукашенко, способом его политическо-
го выживания.

Нынешняя избирательная кампания вытащила 
общественно-политический конфликт на поверхность, 
сделала его явным и зримым, даже в каком-то смысле 
легитимировала его. Поменялась и линия общественно-
го разлома.

На смену прежнему расколу между властью и 
оппозиционной частью общества пришел раскол 
между властью и обществом. Конечно, есть какая-то 
часть населения, которая поддерживает Лукашенко. 
Но ее никак не видно на информационно-полити-
ческом экране страны (если не считать, конечно, 
штатных пропагандистов). Люди, выступающие про-
тив правящего режима, видны на каждом шагу, они 
выходят на улицы, проводят массовые протестные 
акции… А сторонников режима не видно совсем. От 
их имени говорит исключительно власть, ее институ-
ты, государственные СМИ.

Многие слои населения впервые заинтересо-
вались политикой. Включившись в активную граж-
данскую жизнь, они с удивлением увидели, что их 
интересы никак не представлены в государственных 
институтах. Парламент и местные Советы абсолютно 
стерильны, представляют исключительно саму власть. 
Демократически настроенные люди попытались попасть 
в избирательные комиссии, но их грубо отфутболили. 
Представьте ситуацию: те, кто подвергает власти кри-
тике, представлены в избирательных комиссиях в коли-
честве 0,009 процента.

В такой ситуации правящий режим может удер-
жаться, только опираясь на силу, политические репрес-
сии, которые должны носить перманентный характер. 
Общественный раскол приобретает гораздо более дра-
матические формы. И в рамках существующей социаль-
ной модели и политического режима преодолеть этот 
конфликт невозможно. Ибо для этого нужны демокра-
тические институты и механизмы, которые в Беларуси 
отсутствуют.

ра зяніса ашкевіча з агачова Народная Воля  пісала не аднойчы. му, чалавеку з 
апазіцыйнымі поглядамі, мясцовыя ўлады прапанавалі пасаду ў дзяр аўнай установе.  ён 

на практыцы пацвердзіў свае прафесійныя здольнасці. ад яго кіраўніцтвам энтр культуры 
ў аграгарадку обалава стаў адным з лепшых у раёне.

І ўсё ж малады чалавек не 
задаволены тым, што адбываецца ў 
іх рэгіёне і ў цэлым у краіне. Сёлета 
яго абурыла сітуацыя з подпісамі за 
вылучэнне ў кандыдаты на пасаду 
прэзідэнта Валерыя Цапкалы. 
І Дзяніс вырашыў выказацца 
публічна.

– У ініцыятыўнай групе 
Цапкалы я не быў, але даўно сачу 
за ім і яго дзейнасцю. Мне заўсёды 
імпанаваў яго стыль кіравання 
ПВТ. І калі я даведаўся, што ён 
ідзе ў кандыдаты ў прэзідэнты, 
пісаў пра яго на старонках “Рогачев 
online”.

Але кіраўніцтва мясцовага 
аддзела ідэалогіі некалькі разоў 
папярэдзіла, што непажадана, 
каб дзяржслужачыя выказвалі 
публічную падтрымку камусьці 
з кандыдатаў, акрамя Лукашэнкі. 
Маю пазіцыю чыноўнікі ведаюць, 
яна асабліва ніколі не мянялася. І 
мяне запрашалі на размовы, казалі, 
каб я не выказваўся публічна, 
бо займаю кіраўнічую пасаду. 
Размаўлялі са мною тэт-а-тэт, 
але ведаю, што на такія размовы 
выклікалі і іншых работнікаў 
культуры.

Прамых пагроз не было, 
але казалі, што могуць быць 
наступствы. Якія менавіта – не 
ўдакладнялася.

Такіх размоў было некалькі. 
Я адказваў, што Цапкала не 
прадстаўнік сістэмнай апазіцыі, 
па сутнасці, ён прадстаўляе ІТ, 
сферу інфармацыйных тэхналогій. 
Улічваючы, што я рэдактар анлайн-
выдання, фактычна сам працую ў 
сферы інфармацыйных тэхналогій, 
то і Цапкала мне сімпатычны ў 
першую чаргу па гэтай прычыне, а 
не таму, што я супраць Лукашэнкі. 
Мне падабаецца сама ідэя развіцця 
Беларусі як дзяржавы з лічбавай 
эканомікай.

Некалькі разоў я абазначаў гэту 
сваю пазіцыю. Але мяжой стала 
тое, што ў Цапкалы не прынялі 

некалькі дзясяткаў тысяч подпісаў. 
Я бачыў на свае вочы пікеты за 
яго вылучэнне ў Рагачове, бачыў, 
колькі людзей на іх было. І калі 
паведамілі, што з рагачоўскіх 
подпісаў прынялі толькі 261, для 
мяне гэта стала нейкай апошняй 
кропляй.

Я тады паставіў усіх перад 
фактам, што буду пісаць і 
казаць тое, што я хачу, што буду 
заклікаць людзей абараняць свае 
подпісы. Калі будуць суды, буду 
хадзіць падтрымліваць, выступаць 
сведкам. Бо тое, што ў Рагачове 
сапраўдны толькі 261 подпіс за 
Цапкалу, – гэта абсурд!

Але ж колькі ўжо вядомых 
людзей згубілі дзяржаўную працу 
пасля пастоў у сацыяльных сетках! 
Ці не баіцца такіх жа наступстваў 
Дашкевіч?

– Не баюся. Я гатовы да 
звальнення. Шчыра кажучы, я 
думаў і сам, што ўвосень буду ці 
то сыходзіць з пасады кіраўніка 
Цэнтра культуры, ці то перавядуся 
на палову стаўкі. Пакуль 
канчатковае рашэнне не прыняў, 
пабачым, што адбудзецца 9 жніўня, 
да якога маразму далей дакоціцца 
дзяржава.

Тое, што адбываецца сёння ў 
сферы культуры, – дэградацыя 
і поўны развал. Асабліва 
заўважна гэта стала ў апошні год. 
Працаваць там творчым людзям 
становіцца проста немагчыма. 
Ідуць скарачэнні, якія намагаюцца 
схаваць, але ж я бачу сітуацыю 
знутры. У нас сур’ёзны эканамічны 
крызіс, сур’ёзны дэфіцыт бюджэту 
ў раёнах, прынамсі ў Рагачоўскім. 
Беспрацоўе расце шалёнымі 
тэмпамі, а цяпер яшчэ і вярнуліся 
гастарбайтары, якія працавалі ў 
Расіі. Рэальная лічба беспрацоўных 
у Рагачове – працэнтаў 20, гэта 
мінімум!

У культуры заробкі таксама 
мізэрныя. Я як дырэктар зарабляю 
прыкладна рублёў 550. З іх каля 

100 рублёў сыходзіць на дарогу.
Таксама Дашкевіч пісаў у 

“Фэйсбуку”, што цяпер ідэолагі 
прыдумалі новую “фішку”: замест 
дыскатэк у клубах і дамах культуры 
нібыта будуць праводзіцца 
“інфармацыйныя вечары”. Але, як 
тлумачыць Дашкевіч, гэта і так, 
і не так.

– Была планёрка ў аддзеле 
к ульт у ры райвыканкама. 
Паведамілі, што дыскатэкі 
праводзіць можна, але ж 
нельга пісаць, што гэта 
дыскатэкі. То-бок праводзіцца 
ўсё тое самае, што і было, але 
ў афішах, аб’явах і дакументах 
цяпер трэба пісаць, што гэта 
“інфармацыйна-забаўляльныя 
вечары”, – тлумачыць Дзяніс. 
– Гэта патлумачылі тым, што 
трэба перадаць у Мінск звесткі 
пра пашырэнне формаў працы. 
Маўляў, праходзяць не толькі 
дыскатэкі і канцэрты, а яшчэ ідзе 
і праца ў інфармацыйным полі. 
Але па сутнасці гэта паказуха і 
падмена паняццяў. У нас была 
якраз эмацыйная гутарка сёння 
з начальніцай з аддзела ідэалогіі. 
Я тлумачыў, што трэба называць 
рэчы сваімі імёнамі: калі гэта 
дыскатэка, то так і пісаць. А то 
тое, што адбываецца ў сферы 
культуры, пачынае нагадваць 
Паўночную Карэю.

Дашкевіч кажа, што 
чыноўніцкі бюракратызм выбівае 
з каляіны не толькі яго. Людзі не 
проста абураюцца, але ўжо гатовы 
заняць прынцыповую пазіцыю ў 
адстойванні сваіх правоў.

– У рэгіёнах закіпае ўсё 
нашмат сур’ёзней, чым у вялікіх 
гарадах. Бо незадаволеных – 90 
працэнтаў, людзі ў шаленстве. 
Многія дзяржслужачыя таксама 
незадаволены: заробкі мізэрныя, 
дакументаабарот не памяншаецца, 
а толькі павялічваецца. Апошнія 
два месяцы ўвогуле нейкі тэрор: 
колькасць дакументацыі вырасла 

настолькі, што незразумела, 
хто чым займаецца. Прычым 
самі ведамствы дубліруюць 
працу адно аднаго. Напрыклад, 
у пасёлках і райцэнтрах ёсць 
сем’і ў сацыяльна небяспечным 
становішчы. Імі займаюцца і 
сацслужбы, і аддзел адукацыі, 
і аддзел культуры, і міліцыя. Я 
як кіраўнік Цэнтра культуры не 
разумею, навошта нам выконваць 
працу, за якую мусяць адказваць 
сацыяльныя работнікі. Гэта 
абсурд! А за кожнае дзіця ў 
такіх сем’ях трэба адпраўляць 
справаздачу штотыдзень! Гэта 
нейкая лухта, прынамсі год таму 
такога не было.

Асобна трэба пісаць 
справаздачы па непаўналетніх, 
асобна – па працы з пенсіянерамі… 
Напрыклад, праходзіць канцэрт: 
як мне палічыць, колькі на 
ім было пенсіянераў, колькі 
непаўналетніх, колькі дзяцей 
з нешчаслівых сем’яў? Як гэта 
кантраляваць?

Але ж усе вымушаны пісаць 
гэтыя справаздачы. Большасць 
інфармацыі бярэцца проста з 
галавы. Квітнее сістэма прыпісак. 
Даходзіць да абсурду: у некаторых 
населеных пунктах жыве 500 
чалавек. І ў іх Доме культуры 
паводле папер нібыта праходзіць 
700 мерапрыемстваў за год. А ў 
наступным годзе трэба ж, каб не 
ўпалі паказчыкі, – адпаведна, у 
наступнай гадавой справаздачы 
малююць 770 мерапрыемстваў, 
тыпу на 10 працэнтаў больш.

І даходзіць да таго, што 
ў некаторых вёсачках нібыта 
праходзіць аж па 2000 
мерапрыемстваў за год!

Людзі там цэлымі днямі толькі 
сядзяць, запаўняюць паперы, 
выдумваючы мерапрыемствы, якія 
нібыта адбыліся.

І так працуе ўся сістэма 
бюджэтная, – наракае Дашкевіч.

(Паводле NN.)

АСОБы

Ст в а р а л ь н і к і  фі л ь м а 
“Банда” – беларускія рэжы-
сёры Павел Бандзіч і Яўген 
Шапчыц, аўтары сцэнарыя – 
Раіса Міхайлоўская і Марына 
Бяляцкая. Творчая група пра-
цавала над фільмам амаль год. 
Аўтары сістэматызавалі падзеі, 
дакументы, сведчанні пацярпе-
лых і асоб, якія маюць дачынен-
не да палітычных знікненняў.

“Упершыню фільм быў паказаны 
ў снежні 2014 года ў Вашынгтоне, 
– кажа Раіса Міхайлоўская. – Быў 
перакладзены на англійскую, поль-
скую і чэшскую мовы і прэзента-
ваны ў Беларусі, ЗША, Швецыі, 
Польшчы і Літве. Фільм без пра-
блем можна знайсці ў інтэрнэце, 
таму ён жыве да гэтага часу”.

Зараз Раіса Міхайлоўская 
ўзначальвае Беларускі дакумента-

цыйны цэнтр, які ў 2012 годзе быў 
зарэгістраваны ў Літве па ініцыятыве 
беларускіх праваабаронцаў, 
адвакатаў, юрыстаў і сваякоў 
палітычных зняволеных.

“Мэта нашага цэнтра – заха-
ванне гістарычнай і юрыдыч-
най памяці беларускага народа, 
садзейнічанне ў аднаўленні сацыяль-
най і гістарычнай справядлівасці 
і дапамога рэпрэсаваным, – дадае 

праваабаронца. – Акрамя таго, у 
рабочай групе Камітэта па пра-
вах чалавека ААН я выступаю 
як давераная асоба сем’яў зніклых 
беларускіх палітыкаў”.

А вось Марына Бяляцкая 
кажа, што на сёння ў яе няма ніякіх 
праектаў і сталай працы.

“Зараз я простая хатняя гаспа-
дыня”, – удакладняе яна.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
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САлІ АРНАС

Мы ўсе –  
суайчыннікі!

І ўсё ж аштрафавалі

Бярыце ягадкі-грыбочкі – з радыяцыяй
Карэспандэнт Народнай Волі  наведаў гомельскія стацыянарныя і стыхійныя рынкі, дзе прадаюць дары лесу.

СЕЗОННы Р ПАРтАж

З надыходам лета на ўсіх 
вялікіх і малых рынках Гомеля 
сталі прадаваць так званыя 
дары лесу – чарніцы, лісічкі, 
краснагаловікі, першыя баравікі. 
Што называецца, бяры не хачу. 
Браць грыбы ці ягады, калі яны не 
правераны на радыяцыю, ніколі не 
хацелася і не хочацца.

На Цэнтральным рынку 
каля крамы “Агарод” маладая 
прадаўшчыца Юля Вараб’ёва 
нахвальвае чарніцы па 6 рублёў 20 
капеек за кілаграм.

– Бярыце – яны з Акцябрскага 
раёна, чыстыя.

У прыметнік “чыстыя” 
Вараб’ёва дый усе іншыя ганд-
ляры ўкладваюць добра вядомы 
жыхарам рэгіёна сэнс: гэта зна-
чыць, без радыяцыі. Але пасля 
чарнобыльскай катастрофы на 
Гомельшчыне сапраўды чыстых 
ягад і грыбоў няма. Таму і прашу 
паказаць квіток праверкі чарніц у 
ветсанлабараторыі.

– У магазіне паглядзіце, – раіць 
прадавачка.

– Вы ж не маеце права прада-
ваць без праверкі.

Вараб’ёва знікае ў дзвярах 
“Агарода” і хутка вяртаецца:

– Пайшла жанчына ў лабара-
торыю – праз дзесяць хвілін будзе.

Аднак і праз паўгадзіны 
вынікаў праверкі чарніц на століку 
прадавачкі не было.

На тэрасе з боку вуліцы 
Катуніна смуглявыя дзяўчаты 
прадаюць чарніцы ў пакеце прама 
з бетоннай падлогі.

– І колькі цэзію ў вашых 
чарніцах? – пытаюся.

– Два рублі шклянка! – цверд-
зяць сваё маладыя зборшчыцы 
ягад.

– Талон праверкі ёсць?
Дзяўчаты паціскаюць плячыма 

і кажуць, што чарніцы збіралі ў 
лесе каля вёскі Прыбар.

Літаральна ў двух метрах ад 
моладзі чарніцы і лісічкі пра-
пануе кабета ў гадах. У талоне 

праверкі запісана, што гэта спа-
дарыня Корхава. А ў лісічках, якія 
яна выставіла на продаж, да 37 
бекерэляў радыецэзію на кілаграм 
(Бк/кг). Лісічкі сапраўды больш-
менш чыстыя, дакладней – умоўна 
чыстыя.

Тут мушу нагадаць пра 
рэспубліканскія дапушчальныя 
ўзроўні ўтрымання радыенуклідаў 
цэзію-137 у харчовых прадуктах 
(РДУ-99): свежыя лясныя ягады 
– 185 Бк/кг, грыбы – 370 Бк/кг. 
Дарэчы, у Японіі дапушчальны 
нарматыў у разы меншы – усяго 
100 бекерэляў на грыбы і ягады з 
лесу.

«Напарніца паехала ў 
лабараторыю»

На невялікім рынку пры 
вуліцы Юбілейнай з паўдзясятка 
прадаўцоў прапануюць чарніцы і 
лісічкі.

У спадарыні Вольгі жоўта-
памаранчавыя грыбы ў прыгожых 
плеценых кошыках нібы самі про-
сяцца: “Вазьмі!” Канешне, пыта-
юся ў Вольгі наконт праверкі на 
радыяцыю гэтага ляснога хара-
ства.

– Ой, паехала напарніца ў 
лабараторыю – хутка прывязе. 
Харошыя лісічкі, не пашкадуеце. 
Раней я тут чарніцы прадавала. 
Праверачны талон вось застаўся.

У талоне значыцца, што 
Пастушэнка (пэўна ж, мая 
суразмоўніца) 30 чэрвеня пра-
вярала 5 кілаграмаў чарніц у 
ветсанлабараторыі міні-рынку 
“Аэрадром”. Але што мне да тых 
колішніх ягад, калі размову мы 
вядзём 15 ліпеня пра лісічкі.

Суседні рад таксама пра-
пануе лясныя дары. Прынамсі, 
індывідуальны прадпрымальнік, 
які назваўся Сяргеем, выставіў 
у стандартных пластмасавых 
скрынках чарніцы. У іх бага-
та лісця ягадніка. Выглядае, што 
чарніцы збіралі механічнымі 

прыстасаваннямі, якія часцяком 
называюць камбайнамі. Цэннік 
указвае, што гаспадар хоча за кіло 
ягад 7 рублёў. У поліэтыленавых 
пакетах – лісічкі, недзе грамаў па 
700–800 у кожным. Пяцёрка – і 
забірай.

Сяргей тлумачыць, што яго, 
так бы мовіць, давераная асоба 
павезла лясную прадукцыю на 
праверку і хутка будзе. А збіралі 
грыбы і ягады ў Гомельскім раёне 
каля вёскі Даўгалессе. Там, маўляў, 
усе збіраюць. І нічога – ніхто не 
памёр.

Капейчына з лесу – 
прыбаўка да пенсіі
У густанаселеным спаль-

ным мікрараёне “Валатава” каля 
магазінаў “Бранскі” і “Два гусакі” 

жанкі прадаюць лясныя чарніцы 
ды садовыя ягады наўпрост з 
асфальту. Гандаль стыхійны: сёння 
ёсць, заўтра няма. Ніхто з іх дары 
лесу і агарода не правяраў.

Бабуля паказвае пафарбава-
ныя чарніцамі пальцы: “Сама 
збірала, шклянка – паўтара рубля”, 
– і называе вядомы блізу горада 
адносна чысты лясны масіў. А так 
гэта ці не, не вядома.

Пры мікрараёне месціцца 
вялікі рынак “Прудкоўскі”. 
Добрая палова яго адведзена пад 
харчовыя тавары, у тым ліку і 
гародніну з садавінай. На гэтай 
жа палавіне пабудаваны не так 
даўно ладны павільён з надпісам 
“Сельскагаспадарчая прадукцыя. 
Арэнда”. Пераважна тут і пра-
даюць грыбы і ягады ахвотнікі 
ў летні сезон зарабіць капейчы-

ну на прадукцыі з лесу. Арэнда 
пагоннага метра прылаўка – 
ўсяго рубель.

Пенсіянерка Лідзія ў вялікіх 
аднаразовых шклянках прапануе 
гараджанам лісічкі. Яны правера-
ныя, радыецэзію ў іх – 45 Бк/кг. 
Літровы слоік грыбоў з верхам – 
тры рублі.

– Раней я працавала 
настаўніцай, – кажа Лідзія. – 
Пенсія малая – усяго 350 рублёў. 
Як жыць? Вось і езджу, збіраю 
грыбы і прадаю. Гэтыя брала ў 
Рэчыцкім раёне, дзе станцыя Ліскі.

Хаваць інфармацыю – 
шкодзіць здароўю
На рынку маецца лабараторыя 

ветсанэкспертызы. Яе загадчыца 
Ала Красільнікава, зазірнуўшы ў 

журнал, кажа, што ад раніцы бра-
каваных праз радыяцыю грыбоў і 
ягад не было.

Прашу загадчыцу паведаміць 
пра выпадкі выяўлення самых 
высокіх паказчыкаў утрымання 
радыецэзію ў сёлетніх дарах лесу. 
Адкуль іх вязуць? Людзі павінны 
ведаць, што радыяцыя нікуды не 
дзелася, і, крый Божа, не купляць 
неправераныя дары лесу ні на 
рынках, ні тым больш па-за іх 
межамі.

Ала Красільнікава на пару 
хвілін пакідае аўтара гэтых 
радкоў у калідоры лабараторыі, 
а вярнуўшыся, заяўляе: “Не магу 
даць такой інфармацыі – забаро-
нена”.

Цікаўлюся,  канешне, 
хто забараніў: з мясцовай 
ветстанцыі? Можа, дэпартамент 
ветэрынарнага і харчовага нагля-
ду Мінсельгаса?

– Астапенка, начальнік гарад-
ской ветстанцыі забараніў, – уда-
кладняе загадчыца лабараторыі.

16 ліпеня Дзмітрый Астапенка 
разложыста тлумачыў, што 
ён дакладна не ведае, адкуль 
прывезлі грыбы ды ягады, – усё 
ж запісваецца са слоў зборшчы-
ка. Нехта мог і ў зону адсялен-
ня забрацца і там назбіраць. Мог 
праверыць адны ягады, а прада-
ваць іншыя. Лабараторыя магла 
забракаваць чарніцы ці лісічкі, а 
зборшчык крутнуўся – і прадае 
іх даверлівым гараджанам дзе-
небудзь пад магазінам ці ў іншым 
бойкім месцы.

Розныя варыянты можна раз-
глядаць бясконца, але што ўсё-такі 
фіксуюць лабараторныя прыборы 
на тым жа Прудкоўскім рынку, ад 
якога да бліжэйшай чарнобыль-
скай зоны адсялення (Веткаўскі 
раён) – два дзясяткі кіламетраў? 
Хаваць такую інфармацыю, мяк-
ка кажучы, – шкодзіць здароўю 
суайчыннікаў.

Гадзіны праз паўтары 
Дзмітрый Астапенка ўжо меў 

звесткі, якія цікавілі газету. 
Высветлілася, што ветсанэк-
спертыза зафіксавала чарніцы, у 
якіх утрымлівалася ад 250 да 500 
бекерэляў цэзію-137. У лісічках 
радыецэзій у асобных выпадках, 
што называецца, зашкальваў 
– да 800 бекерэляў. Гэта калі 
ў кілаграме грыбоў за секунду 
адбывацца ў сярэднім восемсот 
радыеактыўных распадаў. Вось 
такая бывае сёння актыўнасць 
выпраменьвання ў прыгожых на 
выгляд грыбочках.

– Агулам у Гомелі нашы 
лабараторыі выявілі ў праве-
раных 5,8 працэнта чарніц і 13 
працэнтаў лісічак, у якіх радыя-
цыя перавышала дапушчальныя 
ўзроўні. Якой якасці і чаму пра-
даюць прадукцыю з лесу па-за 
тэрыторыямі рынкаў, мы не веда-
ем і не адказваем за гэта. Няхай 
з гэтым разбіраецца міліцыя, – 
кажа Астапенка.

Да сказанага варта дадаць, 
што добрай радыяцыі не бывае. 
Навукоўцы а д медыцыны 
адзначаюць: радыеактыўныя 
ізатопы ўздзейнічаюць на 
клеткі чалавечага арганізма 
разбуральна, наўпрост атруч-
ваюць іх. І найбольшае апра-
меньванне чалавека адбыва-
ецца тады, калі ён спажывае 
“брудныя” прадукты харча-
вання, асабліва з лесу.

Медыкі зазначаюць такса-
ма, што больш за ўсё набіраюць 
цэзію-137 журавіны і чарніцы. 
Пры аднолькавых умовах вырас-
тання чарніцы здатныя назапасіць 
радыенуклідаў у 2–3 разы болей, 
чым маліны і суніцы.

Не выключэнне і ядомыя гры-
бы. Нават у адносна “чыстых” 
лясах і лісічкі, і баравікі ў стане 
набраць столькі радыяцыі, што яна 
абернецца цяжкімі наступствамі 
для здароўя.

Анатоль ГАТОЎЧЫЦ.
Фота аўтара.

Шчэцін, Познань, Гданьск…

Не толькі ў Варшаве і Кракаве адбываюцца акцыі ў падтрымку беларусаў, якія адстой-
ваюць права на дэмакратычныя перамены, на чэсныя, без фальсіфікацый выбары. 19 
ліпеня ў знак салідарнасці з Беларуссю яны прайшлі ў Шчэціне, Познані, Гданьску…

На фота: Удзельнікі акцыі ў Гданьску фатаграфуюцца на фоне бел-чырвона-белага сця-
га. (Даслаў Францішак Цярэшка.) 

Па берлінскіх вуліцах  
крочыць Беларусь

Па-першае, самыя 
шчырыя віншаванні маёй 
любімай “Народнай Волі” 
з 25-годдзем. Я зычу ўсім 
вам, мае дарагія, моц-
нага здароўя, цікавых 
матэрыялаў і годнай зар-
платы. Заўсёды чакаю вас: 
і паплачаш, і пасмяешся. 
Такіх кранальных і шчы-
рых нарысаў не знойдзеш 
ні ў адной з афіцыйных 
газет. Жыві і радуй нас, 
“Народная Воля”!

З апошніх публікацый 
прыемна ў ражана 
пазіцыяй знакамітага Івана 
Вабішчэвіча, які дакладна 
ўгледзеў змены ў рэакцыі 
людзей на сённяшнюю 
сітуацыю ў краіне. Усё 
больш і больш беларусаў 
адкрыта і ўголас выказ-
ваюць сваю пазіцыю. 
Улада гэта бачыць, нярву-
ецца, баіцца і зноў пера-
кладае клопат аб сабе на 

міліцыянтаў, АМАП, спец-
наз… 

Калісьці беларуская 
міліцыя больш-менш была 
абаронцай людзей. Многія 
нашы артысты, у тым 
ліку і я, атрымлівалі гра-
маты “Ганаровы выдатнік 
міліцыі”. Шэфскія кан-
такты і давер тады былі, а 
цяпер нам страшна выйсці 
на вуліцу ў “недазволеным 
месцы”. Людзей збіваюць 
і кідаюць за краты. Гэтыя 
відэакадры нагадваюць 
падзеі мінулай вайны. І 
я звяртаюся да тых, хто 
паводле Канстытуцыі 
павінен абараняць свой 
народ: “Стрымайце агрэсію 
і жорсткасць, не бярыць 
грэх на душу! Вашы дзеці 
і ўнукі вам не даруюць. Мы 
ўсе суайчыннікі!”

Зінаіда БАНДАРЭНКА, 
народная артыстка 

Беларусі.

А  С Р А

мАКРАты  ПА БЕлАРУСКУ

ОСОБы  вЗ л

Гродзенец Сяргей 
Калмыкоў, які быў затрыма-
ны разам з Ціханоўскім, але 
праз пару дзён адпушчаны з 
мінскага ізалятара, Ленінскім 
судом Гродна аштрафаваны 
на 30 базавых велічынь (810 
рублёў) за ўдзел у несанкцы-
янаваным мерапрыемстве. 
Па другім пратаколе, павод-
ле якога яму прыпісвалі 
супраціўленне супрацоўнікам 
міліцыі, ён прызнаны 
невінаватым.

“Народная Воля” ў адным 
з папярэдніх нумароў падра-
бязна апісвала тое, як 29 мая 
Сяргей Калмыкоў разам з 
іншымі быў гвалтоўна затры-
маны на плошчы Савецкай у 
Гродне. Дарэчы, ён быў першы, 
каго пасля затрымання праз 
некалькі дзён адпусцілі.

Аднак на яго, як і на іншых 
затрыманых у той дзень, акра-
мя ўзбуджэння крымінальнай 
справы нібыта за арганізацыю 
і ўдзел у масавых беспарадках 
гродзенскія міліцыянеры склалі 
адміністрацыйныя пратаколы 
за ўдзел у несанкцыянаваным 
мерапрыемстве і непадпарадка-
ванне супрацоўнікам міліцыі.

Першы суд па 
адміністрацыйных спра-

вах быў спынены, бо суд-
дзя адправіла пратаколы 
на дапрацоўку. У другім 
пасяджэнні суддзя Ларыса 
Барэль прызнала Калмыкова 
вінаватым у тым, што ён браў 
удзел у несанкцыянаваным 
мерапрыемстве, і аштрафава-
ла яго на 30 базавых велічынь 
(810 рублёў). А паводле арты-
кула 17.1 – непадпарадкаван-
не супрацоўнікам міліцыі – 
Калмыкова апраўдала.

Атрымліваецца, што 
паводле меркаванняў суддзі 
Барэль, дазволены законам 
пікет па зборы подпісаў у 
падтрымку прэтэндэнтаў на 
пасаду Прэзідэнта Рэспублікі 
Беларусь – несанкцыянава-
нае мерапрыемства? Вось дык 
логіка!

Алесь МІХАЛЁЎ.

Як бачыце, гэты здымак зроблены ў Берліне. Там, як і ў многіх іншых краінах, праход-
зяць масавыя акцыі ў знак салідарнасці з Беларуссю. І ніхто людзей не разганяе, не кідае ў 
варанкі, не змяшчае за краты. Усё адбываецца мірна, спакойна, з прадастаўленнем людзям 
права на публічнае выказванне сваёй пазіцыі па пытаннях, якія іх хвалююць.

Сергей ЧАЛЫЙ, независимый аналитик:
«Если жена приняла 

решение уйти…»
– Александр Григорьевич 

думает, что его проблема 
9−10 августа закончится. 
Но нет. Если жена приняла 
решение уйти, то можно еще 
какое-то время заставлять ее 
жить с тобой, но ни любви, ни 
уважения с ее стороны уже не 
будет. Вернуть любовь народа 
невозможно, а купить – денег 
нет, – объясняет экономист. 
И следом вспоминает как 
пример завершение фильма 
«Царь»: Иван Грозный после 
очередной победы смотрит на 
пустой город и спрашивает: 
«Где мой народ?» А народ уже 
чужой.

Экономическое положение 
после выборов волшебным 
образом не исправится. Тем 
более с уходом правительства 
Сергея Румаса сузились шан-
сы на преобразования, кото-

рые вывели бы экономику на 
путь роста.

– Нам было сказано, что 
реформы возможны толь-
ко как совершенствование 
прошлого. Фокус в том, что 
если ты зашел в тупик, то 
совершенствоваться дальше 

невозможно. Наша экономика 
зашла в тупик. А из него нет 
выхода вперед – только назад. 
Как в автомобиле: если вы 
заехали в тупик, то частью 
движения вперед будет возвра-
щение назад, – сказал в одном 
из интервью Сергей Чалый.
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Ни война, ни мирСуд продлил арест подозреваемого 
по делу об убийстве Шеремета

одозреваемый в пр частност  к уб йству авла еремета Андрей Антоненко остается под стра ей  
ечерск й суд К ева продл л арест е е на два месяца.

Киркоров высказался 
об отношениях с Пугачевой

Велотренажеры в офисе спасут здоровье сотрудников компании

Пентагон сообщил об успешных испытаниях 
«супер-пупер-ракеты»

С 1 августа в России повышается цена 
на природный газ для населения

Польская оппозиция 
потребовала признать выборы 

президента 
недействительными

Оппозиция Польши в конце минувшей недели напра-
вила иск в Верховный суд с требованием признать недей-
ствительными состоявшиеся в стране выборы президента, 
на которых победу с небольшим преимуществом одержал 
действующий глава государства Анджей Дуда.

«Мы потребовали признать недействительными эти 
выборы», – заявил журналистам Борис Будка, лидер оппо-
зиционной партии «Гражданская платформа», кандидат от 
которой проиграл Дуде. Он также отметил, что выборы не 
были честными.

Верховный суд Польши должен принять решение по 
иску до 3 августа.

Анджей Дуда одержал победу во втором туре прези-
дентских выборов, которые состоялись в Польше 12 июля. 
Его кандидатуру поддержали более 51% избирателей, в то 
время как за его конкурента – представителя оппозици-
онной «Гражданской платформы» Рафала Тшасковского 
– проголосовали почти 49%.

ЗНАЕтЕ л  вы

Первые беспилотные такси в Москве 
появятся не раньше 2024 года

Первые автономные такси 
без водителя могут появиться 
в Москве в 2024 году. Об этом 
сообщил замминистра транс-
порта Алексей Семенов во 
время онлайн-дискуссии, орга-
низованной Росконгрессом.

«Если мы эффективно нач-
нем реализацию того плана, 
который мы разрабатываем 
на основе наших заинтересо-
ванных ведомств и ключевых 
компаний (это Минтранс, 
МВД, Минпромторг), то, я 
думаю, срок 2024 год – это то 
время, когда, думаю, мы можем 
запустить в том или ином 
режиме такого рода беспилот-
ные такси», – заявил замми-
нистра.

Напомним, 1 декабря 2018 
года в России вступило в силу 

постановление правитель-
ства о проведении трехлетне-
го эксперимента по тестиро-
ванию в Москве и Татарстане 
беспилотных автомобилей 
с водителями в салоне на 
дорогах общего пользова-
ния. В конце февраля 2020 
года правительство расши-
рило список регионов для 
тестирования беспилотных 
автомобилей с двух до 13. К 
Москве и Татарстану присо-
единились Санкт-Петербург, 
Московская, Владимирская, 
Самарская, Нижегородская, 
Н о в г о р о д с к а я  и 
Ленинградская области, 
Ханты-Мансийский и Ямало-
Ненецкий АО, Краснодарский 
край и Чувашия.

В прошлом году тести-

ровать беспилотные маши-
ны на дорогах общего поль-
зования начала компания 
«Яндекс». Разрешение для 
участия в проекте в 2019 
году получили 96 беспилот-
ников компании. Сейчас бес-
пилотники «Яндекса» пре-
имущественно тестируются в 
московском районе Раменки 
– на Мичуринском проспек-
те, а также на южном дубле-
ре Кутузовского проспекта, 
на Комсомольском проспекте, 
МКАД и Третьем транспорт-
ном кольце. В середине февра-
ля сообщалось, что скоро свои 
беспилотники на дороги выве-
дут «КамАЗ» и Московский 
автомобильно-дорожный уни-
верситет (МАДИ).

НУ  НУ

Неисправная 
дорожная 

камера 
в Италии 
выписала 

штраф 
за езду 

со скоростью 
свыше 

700 км/ч
Н е и с п р а в н а я 

дорожная камера, 
установленная в ита-
льянской провинции 
Анкона, выписала 
солидный штраф вла-
делице автомобиля 
Ford Focus за десяти-
кратное превышение 
разрешенной скорости.

Зафиксированная 
камерой скорость авто-
мобиля составила 703 
километра в час при 
разрешенной скорости 
в 70 километров в час. 
Местные полицейские 
не усомнились в дан-
ных камеры и присла-
ли женщине извещение 
о штрафе в 850 евро. 
Также она получила 
10 штрафных баллов в 
права.

Глава местного авто-
дорожного комитета 
Джованни Строголо 
посоветовал женщине 
не оспаривать штраф в 
полиции, а сразу подать 
иск в суд и потребовать 
компенсацию.

Предыдущее решение 
суда о его аресте истекало 23 
июля.

Генпрокуратура Украины 
не видит оснований считать 
убийство Шеремета терактом

«Сторона обвинения 
ходатайствовала о продле-
нии меры пресечения еще на 
два месяца. Во время заседа-
ния в ночь на 17 июля суд под-
держал это ходатайство», 
– говорится в сообщении 
«РБК-Украина».

Кроме того, суд смяг-
чил меру пресечения еще 
одной подозреваемой – Яне 
Дугарь: ранее ей разрешили 
снять электронный браслет и 
позволили передвигаться по 
стране.

«Печерский районный 
суд Киева продлил возложен-
ные на Дугарь обязанности, 
однако исключил из переч-
ня свидетелей, с которыми 
нельзя общаться, военнослу-

жащих, с которыми Яна про-
ходит службу, и преподава-
телей учебного заведения», 
– написал в Facebook адвокат 
Дугарь Денис Ломанов.

В декабре 2019 года глава 
МВД Украины Арсен Аваков 

заявил, что Нацполиция 
задержала подозреваемых в 
убийстве Шеремета. По вер-
сии следствия, к нему при-
частны по меньшей мере 
пять человек. Трое были 
задержаны. По версии сле-

дователей, организовал убий-
ство журналиста сержант 
Вооруженных сил Украины 
Андрей Антоненко, а испол-
нителем была детский врач 
Юлия Кузьменко.

Шеремет погиб в цен-

тре Киева 20 июля 2016 
года, взорвался автомобиль, 
в который он сел. Машина 
была заминирована. Позже в 
СМИ появилась видеозапись, 
на которой были видны муж-
чина и женщина. Он пред-
положительно указал место 
на днище автомобиля в рай-
оне водительского сидения, 
она прикрепила взрывное 
устройство. Subaru, за рулем 
которой погиб Шеремет, при-
надлежала его близкой знако-
мой – руководителю издания 
«Украинская правда» Алене 
Притуле. В первый момент 
следователи не исключали, 
что это могло быть убийство 
по ошибке.

Первоначально рассма-
тривалось несколько версий. 
Однако позже было озвучено, 
что мотивом преступления 
была дестабилизация соци-
ально-политической ситуа-
ции в стране.

«На Кавказе снова раз-
горается продолжающийся 
несколько столетий конфликт 
между соседними государ-
ствами. Турция хочет всеми 
способами поддерживать Баку, 
Россия играет противоречи-
вую роль», – пишет немецкое 
издание Süddeutsche Zeitung.

«На границе Армении и 
Азербайджана снова раздают-
ся выстрелы. Погибло уже как 
минимум 16 человек: четы-
ре со стороны Армении, 12 
со стороны Азербайджана, в 
том числе один гражданский. 
Спор между двумя кавказски-
ми странами – давний, дале-
кий для Европы конфликт. 
Однако какой потенциал угро-
зы кроется в нем, показывают 
реакции на боевые действия: 
Москва, традиционно поддер-
живающая Армению, предло-
жила себя в качестве посред-
ника, Анкара поддерживает 
Азербайджан и подливает мас-
ла в огонь. Генеральный секре-
тарь ООН Антониу Гутерреш 
настаивает на немедленном 
прекращении боев», – переда-
ет издание.

«Когда армянские и азер-
байджанские солдаты стреля-
ют друг в друга, речь чаще все-
го идет о регионе Нагорный 
Карабах. С точки зрения меж-
дународного права эта терри-
тория относится к мусульман-

скому Азербайджану. Однако 
в анклаве проживают пре-
имущественно армяне-хри-
стиане. В 1991 году Нагорный 
Карабах провозгласил себя 
независимой республикой, 
однако пока она не призна-
на ни одним государством в 
мире. Азербайджан хочет 
вернуть себе эту территорию. 
Армения защищает ее, требу-
ет самоопределения для насе-
ления Нагорного Карабаха. 
Впрочем, территория служит 
ей и в качестве буфера против 
сильно вооруженного сосед-
него государства. (...) Однако 
на этот раз бои идут не за 
«черный сад», как называют 
гористый, поросший лесом 
Нагорный Карабах. Армяне и 
азербайджанцы ведут пере-
стрелку намного севернее в 
пограничном районе. Обе сто-
роны обвиняют друг друга в 
провокации вспышки наси-
лия».

«Бои на северо-западе 
показывают, что конфликт 
между соседними странами 
выходит далеко за границы 
кризисного региона Нагорный 
Карабах. Там на протяжении 
четверти века, после введения 
в 1994 году режима прекраще-
ния огня, конфликт считается 
застывшим, но не окончен-
ным. С тех пор неоднократно 
происходили столкновения, 

в результате которых с обе-
их сторон гибли люди. Борьба 
между армянским и азер-
байджанским, христианским 
и мусульманским населением 
ведется многие столетия».

«Раньше христианская 
Армения могла рассчитывать 
на поддержку из Москвы. 
Даже после волны протестов 
2018 года, заставившей уйти 
в отставку президента Сержа 
Саргсяна, многие годы зани-
мавшего свой пост, его пре-
емник поддерживал связь с 
Россией. Имея таких соседей, 
как Азербайджан и Турция, 
Армения зависит от гарантий 
безопасности. Однако в отно-
шениях между двумя враж-
дующими соседями Россия 
играет противоречивую роль. 
Она поставляет оружие как 
в Армению, так и в богатый 
нефтью Азербайджан. Сейчас 
Кремль призвал обе стороны 
к соблюдению режима пре-
кращения огня. Турция, в 
свою очередь, намерена «все-
ми средствами поддержи-
вать Азербайджан в борьбе 
за защиту его территориаль-
ной целостности», заявило 
Министерство иностранных 
дел в Анкаре. Турция и Россия 
уже стоят на противополож-
ных позициях в Сирии и в 
гражданской войне в Ливии», 
– пишет Süddeutsche Zeitun.

СтАлО ЗвЕСтНО

ЗАКУл С Е

ЗАКУл С Е

мНЕН Е У ЕНыХ

У СОСЕ Е

Американская гиперзвуковая ракета 
на испытаниях превысила скорость зву-
ка в 17 раз.

По словам предс тавителя 
Пентагона, именно о ней говорил пре-
зидент США Дональд Трамп в мае 
2020-го, назвав ее «супер-пупер-раке-
той» («super-duper missile»).

«Он (Трамп) имел в виду недавние испы-
тания ракеты, проведенные нами в мар-
те, во время которых скорость превысила 
скорость звука в 17 раз», – приводит CNN 
слова представителя военного ведомства.

По данным телеканала, ракета, о кото-
рой идет речь, поступит на вооружение не 
раньше 2023 года. CNN называет американ-

ские военные разработки «отстающими на 
годы» от китайских и российских.

«Супер-пупер-ракета» имеет даль-
ность действия в тысячу миль, пишет 
CNN. Также США, по данным телеканала, 
работают над крылатой ракетой, похожей 
на «традиционную крылатую ракету, 
такую как «Томагавк».

Певец Филипп Киркоров 
рассказал об отношени-
ях с бывшей супругой 
Аллой Пугачевой в беседе с 

«Комсомольской правдой».
По словам исполнителя, 

в настоящее время «отноше-
ний никаких нет», также нет 

и дружбы между домами. 
Артист утверждает, что иная 
ситуация была бы странной.

При этом Киркоров отме-

тил, что испытывает чувство 
любви и благодарности по 
отношению к Пугачевой. «И 
она знает: если придет беда, 
я всегда помогу. А радости ей 
есть с кем делить», – сказал 
певец.

В апреле прошлого года 
Киркоров рассказал, почему 
его союз с Пугачевой распался. 
По словам артиста, совместная 
жизнь с певицей была глад-
кой. «Может быть, сглазили. 
Слишком все мы выставили 
напоказ. Слишком оправдыва-
лись, что у нас все хорошо. 
Надо было забить и жить сво-
ей жизнью», – заявил он.

Киркоров и Пугачева про-
жили в браке 11 лет начиная 
с 1994 года. В 2011 году певи-
ца вышла замуж за пародиста 
Максима Галкина.

Цена на природный газ для 
населения повысится с 1 августа 
2020 года на 3%. Для Московской, 
Воронежской, Волгоградской 
и Белгородской областей опто-
вая цена газа за 1 тыс. куб. 
метров составит 3921 рубль, для 
Владимирской и Ленинградской 
– 3871 рубль, а для ХМАО газ 
обойдется в 3140 рублей.

Пока не опубликован при-
каз об индексации цен на газ 
для промышленности. Однако 
ранее в Федеральной антимоно-
польной службе (ФАС) сооб-
щали, что в отношении обеих 
категорий – и промышленности, 
и населения – было принято 
решение и документы направ-
лены на регистрацию в Минюст.

ФАС еще в начале апреля 
опубликовала проекты прика-

зов о повышении с 1 июля 2020 
года регулируемых цен на газ 
«Газпрома» как для населения, 
так и для промышленности на 
3%. При этом ФАС обратилась 
в правительство с предложе-
нием не индексировать в этом 
году цены для населения из-за 
эпидемии коронавирусной 
инфекции.

Однако подготовка прика-
за затянулась, и повышения 
цен с 1 июля 2020 года не про-
изошло.

В 2018 году цены индекси-
ровались на 3,4%, но в 2019-м 
– лишь на 1,4%, в этом повы-
шении учтено увеличение 
НДС с января 2019 года с 18% 
до 20%. С 2020 года рост цен 
на газ в Макропрогнозе РФ 
запланирован на уровне 3%.

Ученые Университета 
Стерлинга утверждают: если 
поставить в офисе велотрена-
жеры и заставить работников 
на них тренироваться два раза 
в неделю, можно снизить риск 
возникновения сердечно-сосу-
дистых заболеваний или диа-
бета у сотрудников компании.

Как показало исследование, 
тренировок продолжительно-
стью всего 8 минут 40 секунд 
каждые пару дней вполне доста-

точно для улучшения состояния 
сердца. Непродолжительные 
нагрузки снижают риск возник-
новения сердечных заболева-
ний на 15%, а также позволяют 
уменьшить вероятность разви-
тия диабета 2-го типа.

Тренировки позволили уве-
личить насыщенность кислоро-
дом крови и объем переносимо-
го кислорода в целом, что поло-
жительно отразилось на состо-
янии здоровья. Известно, что в 

эксперименте приняли участие 
25 офисных работников, 12 из 
которых выступали в качестве 
контрольной группы и не тре-
нировались. У основной группы 
тренировки проводились два 
раза в неделю в течение шести 
недель. Тренировочные про-
граммы включали кручение 
педалей с умеренной скоро-
стью и два коротких цикла 
максимального ускорения по 
20 секунд. 

Ученые измерили пока-
затель VO2 max (максималь-
ное потребление кислорода), 
который довольно нагляд-
но показывает работоспо-
собность сердца и легких. 
Оказалось, показатель вырос 
примерно на 10% благодаря 
тренировкам, что соответ-
ствовало снижению риска раз-
вития сердечно-сосудистых 
заболеваний в более позднем 
возрасте на 15%.
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Гэта ж якую перакручаную свядомасць трэба мець!..

За 26 лет в Беларуси  
было девять председателей КГБ

дн м з долго телей в этой дол ност  был генерал-лейтенант Влад м р ацкев ч, который подп сал постановлен е об аресте  
теперь у е экс-команд ра во нской част   м тр я авл ченко.

«Народная Воля» вспомн ла некоторые ярк е моменты з б ограф й бывш х глав КГБ Беларус .

Уехал в Москву, 
потому что там была 

больше пенсия

Первым главой КГБ неза-
висимой Беларуси был Эдуард 
Ширковский (с 16 ноября 1990 
года по 25 января 1994 года).

Он родился 18 апре-
ля 1932 года в деревне Новый 
Свержень Столбцовского пове-
та Новогрудского воеводства 
Польши (в настоящее время 
Столбцовский район Минской 
области). Белорус. В 1954 году 
окончил Минский юридический 
институт, в 1959-м – школу №304 
КГБ СМ СССР. В органах госбезо-
пасности – с 1957-го. Умер в 2002 
году.

Чем запомнился Ширковский? 
Вот как о нем говорил в одном 
из своих интервью Станислав 
Шушкевич, вспоминая собы-
тия, предшествующие подписа-
нию знаменитых соглашений в 
Беловежской пуще: «В течение 
двух последних недель шеф КГБ 
Беларуси Эдуард Ширковский мне 
постоянно докладывал, что дела-
ется по обеспечению безопасности 
встречи в Беловежской пуще. Когда 
у меня был официальный визит в 
США, Альберт Гор тоже спраши-
вал: не боялись, что Горбачев вас 
арестует? Ширковский, который 
стоял рядом со мной (я его тоже 
взял в ту поездку) с уверенностью 
отвечал: «Мы обеспечили без-
опасность». Он уже чувствовал, 
что он – шеф КГБ независимого 
государства. Потом, когда вышел 
на пенсию, уехал в Москву, пото-
му что там пенсия была более 
выгодная, и в интервью говорил: 
очень жалею-де, что я их не аре-
стовал…»

Политическим сыском  
не занимался

Самый короткий век в долж-
ности председателя КГБ был у 
генерала Геннадия Лавицкого 
(с 22 февраля по 23 июля 1994 
года). Он лишился своего кресла 
сразу после победы Александра 
Лукашенко на выборах. Через год с 
небольшим Лавицкий уехал рабо-
тать послом Беларуси в Израиль 
– почти на 9 лет!

Геннадий Лавицкий родил-
ся 28 августа 1942 года в деревне 
Ново-Белица Сенненского района 
Витебской области. Белорус.

В 1970 году окончил Витебский 

государственный педагогический 
институт им.С.Кирова по специ-
альности «биология и химия», в 
1971 году – Высшие курсы КГБ 
при СМ СССР.

В органах государственной 
безопасности был с 1970 года. 
Службу начал в УКГБ при СМ 
БССР по Витебской области, где 
прошел путь от оперуполномочен-
ного до помощника начальника 
управления по кадрам.

Умер Геннадий Лавицкий в 
2013 году.

Вот что говорил про Лавицкого 
бывший подполковник КГБ 
Валерий Костко: «Я познакомил-
ся с Геннадием Лавицким в кон-
це 1980-х годов, когда тот, буду-
чи зампредом КГБ БССР, являлся 
депутатом Верховного Совета 
12-го созыва. Мы разговаривали 
с ним о многих вещах, спорили, 
дискутировали, соглашались друг с 
другом. Он хотел видеть Беларусь 
развитой страной, где между 
людьми существуют нормальные 
человеческие отношения. У него 
были высокие моральные качества, 
чувство совести, поэтому и отно-
шения с людьми у него были чело-
веческими. Лавицкий был настоя-
щим представителем спецслужбы, 
а не службы политического сыска. 
Он был руководителем спецслуж-
бы, который занимался непосред-
ственно вопросами безопасности 
государства, общества и каждого 
гражданина, а не политическим 
сыском. Его совесть перед белорус-
ским народом чиста».

С женой разговаривал 
по-белорусски, 

отказался применять 
силу к протестующим

Генерала Владимира Егорова 
председателем КГБ назначал уже 
лично А.Лукашенко, он работал 
с июля 1994-го по декабрь 1995 
года. До этого Егоров четыре года 
возглавлял МВД Беларуси.

Интересно, что во время пре-
зидентских выборов в 1994 году 
Владимир Егоров был доверенным 
лицом Станислава Шушкевича.

«Он проиграл, я уже думал, 
что после этого меня в руковод-
ство никто не позовет, но ошиб-
ся: Лукашенко лично предложил 
мне возглавить КГБ, – рассказы-
вал Егоров. – Что интересно: те 
люди в Верховном Совете, кото-
рые меня снимали с должности 
министра внутренних дел, без 
вопросов утвердили в должности 
председателя КГБ».

Владимир Егоров родил-
ся 7 ноября 1939 года в дерев-
не Речица Чериковского района 
Могилевской области. Белорус.

В 1967 году окончил заочно 
Могилевский педагогический 
институт по специальности «исто-
рия», в 1979-м – Высшую школу 
КГБ СССР имени Дзержинского. 
В органах госбезопасности с 1977-
го. Умер в 2016 году.

Чем запомнился генерал-пол-

ковник Владимир Егоров?
Дома со своей женой разго-

варивал по-белорусски (Ядвига 
Григорович долгие годы была 
ректором Университета культу-
ры).

Егоров любил людей и всег-
да был против жестоких разгонов 
митингов и акций протеста.

«Таких митингов и демонстра-
ций, которые проводил БНФ, в 
Минске не было никогда: на улицу 
вышло 50–100 тысяч человек, – 
вспоминал он в одном из своих 
интервью. – Руководство стра-
ны было крайне недовольно этим. 
Протестующие собрались прямо 
на площади Независимости. Мне 
предложили разогнать митинг. 
Мы стояли у окна и видели, как 
было прорвано милицейское оце-
пление и двое мужчин залезли на 
памятник Ленину, у его подножья 
был возложен терновый венок. Я 
отказался применять силу, иначе 
бы у нас повторились печальные 
события, которые произошли в 
Грузии, Молдавии. Отказался 
применять силу и тогда, когда на 
площади протестующие выста-
вили палатку с бело-красно-
белым флагом и пригрозили: если 
ее уберут, то один из участни-
ков подожжет себя. Допустить 
этого было нельзя, иначе проли-
лась бы кровь, так как огромная 
колонна БНФ должна была через 
некоторое время двигаться на 
площадь Независимости. Мне гро-
зили сорвать погоны и предлагали 
написать рапорт, я отказался. 
Все это вылилось потом в насто-
ящую травлю, сколько раз меня 
проверяли, искали компромат, 
так и не нашли…»

Распорядился 
задержать и… ушел  

в дипломаты

Генерал Владимир Мацкевич 
стоял во главе КГБ почти пять 
лет – с декабря 1995-го по ноябрь 
2000 года.

Родился 1 марта 1947 года в 
г.п. Марьина Горка Пуховичского 
района Минской области. Белорус.

В 1970 году окончил 
Белорусский технологический 
институт по специальности 
«химическая технология перера-
ботки нефти и газа», в 1978-м – 
Краснознаменный институт КГБ 
СССР. В органах государственной 
безопасности с 1976 года.

Незадолго до своей отстав-
ки генерал Мацкевич подписал 
постановление о превентивном 
задержании сроком на 30 дней 
тогда еще командира воинской 
части 3214 Дмитрия Павличенко. 
В документе написано: «В мате-
риалах оперативной разработки 
имеются достоверные данные о 
том, что Павличенко Дмитрий 
Валерьевич является организато-
ром и руководителем преступной 
группы, занимающейся похищени-
ями и физическим устранением 

граждан. В частности, руководи-
мая Павличенко Д.В. преступная 
группа причастна к убийству 5 
августа 2000 г. Самойлова Г.В., 
лидера незарегистрированной 
Белорусской региональной орга-
низации РНЕ, а также к убий-
ствам других лиц». Павличенко 
был выпущен из СИЗО КГБ по 
личному приказу Лукашенко. А 
Мацкевича с должности убрали. 
Некоторые думали, что во власть 
он больше не вернется. Накануне 
президентских выборов 2001 года 
многие были уверены: Мацкевич 
расскажет о том, что ему извест-
но о громких исчезновениях. Но 
этого не случилось. Он полу-
чил назначение на должность 
Чрезвычайного и Полномочного 
Посла Беларуси в Югославии. 
После окончания дипломатиче-
ской службы уехал в Россию – 
работал советником в судоход-
ной компании «Совкомфлот», 
специализирующейся на доставке 
нефтепродуктов по морю. В 2015 
году вернулся в Минск: как ска-
зал сам Мацкевич, «соскучился 
по родине». Здесь экс-глава КГБ 
без работы долго не скучал – 
работал советником в компании 
«Газпромнефть».

Известно, что у Мацкевича 
были проблемы со здоровьем, он 
лечился в Германии.

«Понимаю, что мое время про-
шло, – не хочу уже никаких сен-
саций», – говорил он некоторое 
время назад «Народной Воле».

Разоткровенничался  
с оппозиционерами и 
перебрался в Москву

Экс-глава президентской 
Службы безопасности Леонид 
Ерин продержался в кресле шефа 
госбезопасности четыре года – с 
ноября 2000-го по ноябрь 2004 
года.

Он родился 17 ноября 1951 
года в Орше Витебской области, 
по национальности – русский.

В 1973 году окончил 
Белорусский институт инженеров 
железнодорожного транспорта по 
специальности «инженер-меха-
ник», в 1981-м – Краснознаменный 
институт КГБ СССР. В органах 
госбезопасности – с 1975 года.

До назначения в КГБ Беларуси 
он жил в Москве и работал в 
структурах ФСБ.

На сайте КГБ в официальной 
биографии Ерина сказано, что он, 
оказывается, доктор наук в обла-
сти информационных технологий, 
член-корреспондент сомнитель-
ной Международной академии 
информационных технологий!

В бессрочный отпуск Леонида 
Тихоновича отправили после 
скандальных событий 2004 года. 
Генерал тогда вышел к недо-
вольным результатами референ-
дума и даже пригласил к себе 
в кабинет Павла Северинца и 
нескольких журналистов. По сло-
вам Северинца, Ерин говорил с 

ними о громких исчезновениях, 
выборах и прослушке телефонов. 
Буквально через месяц после это-
го Ерин ушел в отпуск, а затем был 
подписал указ о его отставке.

«КГБ под руководством Ерина 
все время работало против нас: 
тягали на допросы, давили на 
молодых оппозиционеров, угрожа-
ли исключением из вузов», – ком-
ментировал Северинец отставку 
главы КГБ.

Через некоторое время Леонид 
Ерин стал советником руково-
дителя Российских железных 
дорог – можно сказать, устроил-
ся по своей основной профессии. 
Сегодня он по-прежнему входит 
в аппарат советников президента 
Российских железных дорог.

Пугал народ дохлыми 
крысами и работал  

в банке

Степан Сухоренко продержал-
ся в кресле председателя КГБ лишь 
два года – с 2005-го по 2007-й.

Он родился 27 января 1957 года 
в деревне Здудичи Светлогорского 
района Гомельской области. 
Белорус.

В 1980 году окончил 
Белорусский технологический 
институт им.С.М.Кирова, в 1985-м 
– Высшие курсы КГБ СССР, в 1996 
году – Академию управления при 
президенте Республики Беларусь 
(заочно).

В органах госбезопасности с 
1984 года.

Степан Сухоренко запом-
нился «спецоперацией «Крыса» 
– в 2006 году на одной из пресс-
конференций с участием генпро-
курора и министра внутренних 
дел он рассказал, что в день пре-
зидентских выборов оппоненты 
Лукашенко якобы планировали 
с помощью дохлых крыс отра-
вить водопровод. А еще именно 
в бытность Сухоренко случилось 
нападение на экс-председателя 
Госконтроля Зенона Ломатя.

«Ну дали кому-то в глаз, что 
здесь такого?» – комментировал 
потом в интервью «Народной 
Воле» эту историю сам Сухоренко.

Лукашенко очень жестко ком-
ментировал работу КГБ под руко-
водством генерала Сухоренко: 
мол, крышуют частные структу-
ры, позор, утечки информации и 
так далее.

«Президенту виднее, – покла-
дисто говорил Сухоренко. – Позор 
– значит, позор…»

В августе 2008 года был 
назначен Чрезвычайным и 
Полномочным Послом Беларуси 
в Армении. Отработал в Ереване 
шесть лет.

А когда вернулся, то Сергей 
Румас, возглавлявший тогда Банк 
развития, пригласил отставного 
генерала на должность началь-
ника управления безопасности и 
защиты информации банка.

«Сразу думал: все, надо успо-
коиться, но таким, как я, покой 

только снится», – говорил 
Сухоренко о своем новом месте 
работы.

Скромный пенсионер

Генерал-майор Юрий 
Жадобин был главой КГБ один 
год – с 17 июля 2007-го по июль 
2008 года.

Родился 14 ноября 1954 года в 
Днепропетровске (Украина).

Окончил Казанское высшее 
танковое командное училище, в 
1985-м – командный факультет 
Военной академии бронетанковых 
войск в Москве.

С сентября 2003-го руко-
водил Службой безопасности 
Президента Республики Беларусь.

Громких заявлений в бытность 
главой КГБ он не делал, работал 
тихо и незаметно. Концом прав-
ления Жадобина стал взрыв бом-
бы на День Республики в июле 
2008 года – через 10 дней после 
этого инцидента его отправили 
в отставку. Правда, не навсегда. 
Затем Жадобин стал госсекрета-
рем Совета безопасности, а через 
год – министром обороны. Сейчас 
он на пенсии, живет в Минске. 
Дети Жадобина – сын и дочь – 
носят погоны.

Из КГБ – в космос

Генерал Вадим Зайцев стоял 
у руля белорусского КГБ с июля 
2008-го по ноябрь 2012 года.

Он родился в 1964 году в 
Украине. В 1986 году окончил 
Московское высшее пограничное 
командное училище КГБ СССР, в 
1997-м – Академию Федеральной 
погранслужбы России, в 2004 году 
– Военную академию Генштаба 
Вооруженных сил Российской 
Федерации. Проходил службу на 
различных должностях в погра-
ничных войсках.

Зайцев запомнился как жест-
кий руководитель.

«Именно при Вадиме Зайцеве 
в СИЗО КГБ держали и, по рас-
сказам политзаключенных, пыта-
ли участников митинга проте-
ста против фальсификации пре-
зидентских выборов 2010 года, 
– писали про стиль руководства 
Зайцева журналисты. – Но Зайцев 
не только руководил, но и сам при-
нимал участие в следственных 
действиях. Один из арестованных 
кандидатов в президенты, Андрей 
Санников, когда вышел на свобо-
ду, упоминал, что его допрашивал 
Вадим Зайцев. И именно он выска-

зывал определенные угрозы ему и 
его семье».

«31 декабря у меня состоялся 
вынужденный разговор с предсе-
дателем КГБ Вадимом Зайцевым, 
который угрожал жизни и здоро-
вью жены и ребенка. Когда я отка-
зался, то Зайцев сказал, что про-
тив них применят более жесткие 
методы. Я был поражен. И понял, 
что от меня зависит жизнь 
жены и ребенка», – говорил в суде 
Санников.

В ноябре 2012 года в медиа 
попала информация о самоубий-
стве или убийстве одного из высо-
копоставленных подполковников 
КГБ. «Этот случай, а также ряд 
имевших место «других вопросов», 
требующих, как считал президент 
А.Лукашенко, тщательного рассле-
дования», стали одной из причин, по 
которой Зайцев получил отставку.

Через некоторое время Зайцев 
получил новую работу – стал гене-
ральным директором компании 
«Космос-ТВ».

Не пускает адвокатов 
в СИЗО КГБ

Генерал-лейтенант Валерий 
Вакульчик работает председате-
лем КГБ уже почти восемь лет! Он 
был назначен 16 ноября 2012 года.

Вакульчик родился в дерев-
не Радостово Брестской области. 
Кстати, долгое время Вакульчик 
скрывал конкретное место своего 
рождения. И на официальном сай-
те КГБ его до сих пор нет – указа-
на лишь область.

19 июня ему исполнилось 56 
лет. Он окончил Харьковское 
гвардейское высшее танковое 
командное училище, Высшие кур-
сы военной контрразведки КГБ 
СССР, Академию управления при 
Президенте Республики Беларусь.

Был начальником Оперативно-
аналитического центра при 
президенте, председателем 
Следственного комитета.

В бытность председателем 
Следственного комитета по реше-
нию Мингорисполкома полу-
чил 12 соток земли в Веснинке, 
построил там коттедж.

Лукашенко жестко критико-
вал многих руководителей ГБ, но не 
Вакульчика. Именно при Вакульчике 
КГБ переключился на борьбу с 
коррупцией и неуплатой налогов. 
«Другие силовые структуры значи-
тельно отстают в этом плане от 
КГБ», – отмечал Лукашенко.

Вакульчик лично рассказывал 
про некоторые громкие уголовные 
дела – например, про задержа-
ние приближенного в свое время 
к Лукашенко бизнесмена Юрия 
Чижа, дела медиков.

О брутальных разгонах послед-
них акций мирного протеста гене-
рал Вакульчик пока публично не 
высказывался. Однако, надо пола-
гать, не без его ведома адвока-
ты сталкиваются с проблемами, 
пытаясь посетить в следственном 
изоляторе КГБ своих клиентов.

Марина КОКТЫШ.

17 ліпеня дзяржаўны тэлеканал 
АНТ, распавядаючы пра Віцебскую 
дэсантную брыгаду, назваў у шэра-
гу яе гераічных здзяйсненняў 
“інтэрнацыянальную дапамогу” 
Чэхаславакіі і баі за афганскія гара-
ды Кабул і Баграм. Гэта ж якую пера-
кручаную свядомасць трэба мець, каб 
ваенную аперацыю супраць наро-
да Чэхаславакіі (а раней – Венгрыі), 
супраць яго вольнага выбару назваць 
“інтэрнацыянальнай дапамогай”. Ратуй, 
Божа, наш народ ад такой “дапамогі” з 

боку любой іншай краіны! Не лепш 
выглядае і “інтэрнацыянальная дапа-
мога” Афганістану.

Успомнім хаця б адну з апошніх 
песень Уладзіміра Высоцкага (пера-
клад мой). Тым болей што 25 ліпеня 
спаўняецца 40 гадоў з дня яго адыходу 
ў лепшы свет.

На міражы я мроі не мяняў,
У новы рай не складваў чамадана.
Настаўнікаў пажвакала хлусня
І павыплёўвала ля Магадана.

Між невукаў і я, у рэшце рэшт,
Калі і вылучаўся – вельмі мала.
Ні стрэмкі не пакінуў Будапешт,
І Прага сэрца мне не разарвала.

А мы ў жыцці шумелі і на сцэне:
Мы блытанікі шчэ, мы хлапчукі!
Ды хутка нас заўважаць і ацэняць!
Гэй! Супраць хто? Намнём яму бакі!

Але мы адчувалі небяспеку
Задоўга, як пачнуцца халады.
Прыходзіла прасветленасць аднекуль
І душы замыкала на гады.

Хаця расстрэлы нас і не касілі,
Жылі мы – дзе праз сорам, дзе праз боль.
І ў нас, дзяцей той жудаснай Расіі,
Ўлівала ліхалецце алкаголь.

Аўтары перадачы на АНТ 
не адчувалі ні сораму, ні болю 
У.Высоцкага. У якой жа ганебнай дзяр-
жаве мы жывём!

Miхась БуЛАВАЦКi,  
настаўнік.

Магілёў.

Папаўненне ў сям’і Сяргея Міхалка
У спевака і актрысы вятланы елянкоўскай нарадзіўся сын. ра гэта на сваёй 

старонцы ў эйсбуку  паведаміла вятлана.

вІНШУЕм

Пара назвала сына Міронам.
“Як і пры якіх абставінах адбылася гэта 

цудоўная падзея, я напішу пазней, таму што 
мне трэба сабрацца з думкамі, каб паднесці 
гэтую інфармацыю. Я і дзеючыя асобы да гэтага 
часу ў шоку пакуль, але ўсё было вельмі цікава 
і дзіўна”, – напісала Святлана. Мірон – трэцяе 
сумеснае дзіця Сяргея і Святланы. Таксама ў 
кожнага з іх ёсць дзеці ад папярэдніх шлюбаў: у 
выканаўца – сын, а ў актрысы – дачка.

Віншуем! Сям’я Мiхалкоў са старэйшымi сынамi.
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ПАЗІ ы УлІ

Гумарысты Белдзяржуніверсітэта адмовіліся выступаць у Крыме
Каманда КВ  з інска « зеці ьюрынга» адмовілася працягваць выступленні ў расійскай Вышэйшай лізе  года. 

Непераадольнай перашкодай для гумарыстаў з Б У аказалася месца правядзення чвэрцьфіналу  Крым.

У Польшчы адмянілі  
тэрмін даўнасці за злачынствы часоў 

камунізму
рэзідэнт ольшчы Анд эй уда падпісаў закон, які адмяняе  

тэрмін даўнасці за злачынствы часоў камунізму 9 99  гады ,  
паведамляе « ольскае радыё».

Сваю адмову каман-
да абгрунтавала трыма 
прычынамі, пра якія раска-
зала ў відэа, выкладзеным 
«ВКонтакте».

Па-першае, быў названы 
каранавірус.

Другой прычынай назвалі 
статус Крыма. Капітан 
каманды распавёў, што 
Беларусь прытрымліваецца 
нейтралітэту ў пытанні 
прыналежнасці паўвострава, 
таму трапіць туды «Дзеці 
Цьюрынга» могуць толькі 
праз Украіну, што ўскладнена 
таксама пандэміяй 
каранавіруса. Шлях праз 
Расію беларусы палічылі 

непрымальным, паколькі 
члены каманды маюць 
сваякоў ва Украіне, а заехаць 
туды пасля КВЗ яны ўжо не 
змаглі б з-за занясення ў чор-
ны спіс.

Падобнай была і трэ-
цяя прычына: БДУ мае 
партнёраў сярод наву-
чальных устаноў Украіны, 
і пасля паездкі ў Крым 
сувязі маглі б парушыцца, 
палічылі ў камандзе.

Пры гэтым «Дзеці 
Цьюрынга» паведамілі, што 
атрымалі гарантыі вяртан-
ня ў Вышэйшую лігу КВЗ у 
наступным сезоне.

(NN.by)

Пракуроры Інстытута 
нацыянальнай памяці 
Польшчы змогуць прыцяг-
ваць да адказнасці людзей, 
якія маюць дачыненне да 
злачынстваў камуністычнага 
рэжыму ў Польшчы.

Нарматыўныя акты, 
якія дзейнічаюць на гэты 
момант, прадугледжваюць, 
што тэрмін даўнасці для 

злачынстваў камуністычнага 
рэжыму пачынае дзейнічаць 
з 1 жніўня 1990 года і што 
пакаранне спыняецца праз 
40 гадоў у выпадку забой-
ства, ваеннага злачынства 
ці злачынства супраць 
чалавечнасці і праз 30 
гадоў у выпадку іншага зла-
чынства. Такім чынам, з 1 
жніўня гэтага года за іншыя 

злачынствы не было б пака-
рання.

Як напісана ў тлума-
чальнай запісцы да закона, 
«абавязкам дэмакратычнай 
дзяржавы з’яўляецца асуд-
жэнне злачынства, здзейс-
ненага пры таталітарным 
(аўтарытарным) рэжы-
ме і не пакаранага раней па 
палітычных матывах».

«Íàðîäíàÿ Âîëÿ» â Facebook www.facebook.com/nv.online.info
â Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

БАТЭ разабраўся з «Рухам»
Адбыліся матчы -га тура чэмпіянату Беларусі па футболе.

Вось іх вынікі: “Слуцк” 
– “Іслач” (Мінскі раён) – 2:1, 
“Гарадзея” – “Белшына” 
(Бабруйск) – 2:1, “Тарпеда-
БелАЗ” (Жодзіна) – “Дынама” 
(Минск) – 0:0, “Віцебск” – 
“Смалявічы” – 1:0, “Рух” (Брэст) 
– БАТЭ (Барысаў) – 0:3, “Нёман” 
(Гродна) – “Шахцёр” (Салігорск) 
– 0:0, “Мінск” – “Энергетык-
БДУ” (Мінск) – 2:1.

Турнірнае становішча
Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
Шахцёр 18 9 7 2 29–9 34
БАТЭ 18 10 4 4 33–18 34
Нёман 17 9 4 4 22–13 31
Энергетык-БДУ 18 9 2 7 25–25 29
Дынама (Мн) 18 8 3 7 21–13 27
Тарпеда-БелАЗ 18 7 6 5 21–20 27
Віцебск 18 6 8 4 18–18 26
Дынама (Бр) 16 8 2 6 31–20 26
Рух 18 6 7 5 23–17 25
Іслач 18 7 2 9 20–25 23
Славія 17 6 4 7 21–29 22
Слуцк 17 6 3 8 21–27 21
Гарадзея 18 5 4 9 17–29 19
Мінск 16 5 3 8 19–29 18
Смалявічы 17 3 5 9 20–27 14
Белшына 18 2 4 12 15–37 10

P.S. Матч “Славія” (Мазыр) – “Дынама” (Брэст) перанесены на больш позні тэрмін.
Фота: rukh.by.

Зміцер ДАШКЕВІЧ:
«Класічная апазіцыя  

даўно самаліквідавалася…»
Как я болел    

  коронавирусом…
удьба распоряд лась так, что я заболел. отя сначала н что не предве ало так х 

печальных событ й, с которые преследовал  меня в течен е почт  месяца.

«Обиженный должник»
ро грал Белгазпромбанку  во всех нстанц ях вплоть до Верховного суда,  

а по Белорусскому телев ден ю его представ л  как ертву «ф нансовых акул».

Зміцер Дашкевіч быў 
актыўным удзельнікам і 
арганізатарам шматлікіх маса-
вых акцый і кампаній дэма-
кратычных сіл Беларусі. Яго 
шмат разоў прыцягвалі да 
адміністрацыйнай адказнасці, 
каралі арыштамі і штрафамі.

У 2006 годзе Зміцер Дашкевіч 
быў абвінавачаны ў дзейнасці 
ад імя незарэгістраванай 
арганізацыі і асуджаны на 
паўтара года зняволення.

У 2011 годзе актывіст 
таксама быў асуджаны на 2 
гады зняволення нібыта за 
хуліганства, хаця тая сітуацыя 
была правакацыяй.

Зараз Зміцер Дашкевіч 
рэгулярна бярэ ўдзел у 
Курапацкай варце, займаецца 
прадпрымальніцтвам і гадуе 
разам з жонкай Настай траіх 
дзетак….

– Я ў гэтай прэзідэнцкай 
кампаніі, дзякуй Богу, ніякім 
чынам не ўдзельнічаю, – кажа 
Зміцер. – Ды і сітуацыя такая, 
што з намі альбо без нас, але 
гэтым уладам ужо не так доўга 
засталося. У канфлікце паміж 
Крамлём і афіцыйным Мінскам 
кропка рана ці позна, але будзе 
пастаўлена. Хто палезе ў гэтую 
мясарубку, таго ў ёй пераме-
ляць. Ва ўмовах таталітарнай 
дзяржавы ты не можаш 
выйсці на плошчу і сказаць, 
што не згодны з палітыкай 
гэтай дзяржавы, бо ты буд-
зеш адразу ж нейтралізаваны. 
Калі кінеш палітычны 
выклік гэтай сістэме – адразу 
нейтралізуюць.

І я лічу, што некато-
рыя людзі не зусім адэкват-
на ацэньваюць палітычную 
сітуацыю. Кажуць: “Мы пра-

вядзём справядлівыя выбары, 
мы верым у законы…” Гэта 
вельмі інфантыльная ацэнка 
сітуацыі. Людзі не зразумелі, 
што яны кідаюць выклік чала-
веку з моцным рэпрэсіўным 
апаратам. Таму трэба цвяроза 
паглядзець наўкол і запытацца 
ў саміх сябе: “Мы маем сілы 
кінуць такі выклік?» У мяне 
такіх сіл няма.

Таму трэба збіраць сілы і 
рыхтавацца да таго дня, калі 
гісторыя дасць нам шанц узяць 
адказнасць за краіну. Калі для 
гэтага будзе гістарычна пры-
датны момант.

– Нехта з кандыдатаў у 
прэзідэнты вам імпануе?

– З самага пачатку кампаніі 
мае сімпатыі былі на баку 
Сяргея і Святланы Ціханоўскіх, 
хаця, шчыра кажучы, не вельмі 
сачу за тым, што адбываецца. 

Гадзінамі не гляджу розныя 
стрымы і выступленні і не 
чытаю просціны тэкстаў.

Думаю, Святлана 
Ціханоўская – шчыры чалавек, 
яна выказвае тое, што ў яе на 
душы і за што сэрца баліць. 
Але галоўнае пытанне: чым 
усё гэта закончыцца? І што мы 
будзем рабіць?

– Што думаеце пра 
Віктара Бабарыку і Валерыя 
Цапкалу? Людзі, каб 
падпісацца за іх, нават у чэр-
гах стаялі…

– Многім людзям, напэўна, 
так надакучыла гэтая ўлада, 
што яны гатовы ў чаргу 
станавіцца, каб паставіць 
подпіс хоць за каго.

Адзін мой сваяк казаў так: 
“Хоць Бабарыка і Цапкала, маг-
чыма, прарасійскія прэтэндэнты, 
але падпісаўся за абодвух, бо сён-
няшняя ўлада ўжо так дастала, 
што сіл няма”. І, як мне падаецца, 
так мяркуе шмат людзей.

А вось наша 
класічная апазіцыя даўно 
самаліквідавалася. А апошнія 
яе рэшткі былі ліквідаваны 
падчас праймерыз.

– Некаторыя пытаюцца: 
чаму сёння Зміцер Дашкевіч 
маўчыць, не выступае, ска-
жам, у абарону таго ж Паўла 
Севярынца, які з 7 чэрвеня 
знаходзіцца за кратамі?

– Што значыць “выступаць у 
абарону”? Нехта не ведае, што я 
выступаю супраць палітычных 
арыштаў і палітычнага перасле-
ду? Пра гэта трэба абавязкова 
заяўляць?

Ведаеце, наколькі ў маіх 
сілах, я падтрымліваю тых, 
каго трэба падтрымаць, але не 
хачу гэта афішаваць.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

СПРОБОвАНО НА СЕБЕ

Платный тест на коро-
навирус в поликлинике по 
месту жительства был отри-
цательным. Обзорный сни-
мок легких не выявил ника-
ких аномалий, а выписанные 
мне на всякий случай лекар-
ства внушали доверие и спо-
койствие.

Но уже на третий день я 
вдруг перестал чувствовать 
запах огромного куста жас-
мина, растущего во дворе 
моего дома. Напрочь пропал 
аппетит и ощущение вкуса 
продуктов, по вечерам рез-
ко поднималась температура 
(иногда до 39 градусов).

Промаявшись несколько 
дней, я все же вызвал «ско-
рую». Первый визит был 
«холостым»: бригада пове-
рила моим анализам. Во 
второй приезд врачи лишь 
обнаружили начинавшуюся 
ангину (в итоге – обошлось 
без нее). В третий раз я про-
сто настоял на госпитализа-
ции, и поздно вечером меня 
доставили в 5-ю больницу 
Минска.

Компьютерная томогра-
фия легких выявила двусто-
роннее воспаление легких. 
Как оказалось, такой диагноз 
ставили всем без исключения 
прибывшим, изначально убо-
явшись слова «коронавирус».

Пятиместная палата напо-
минала бункер (6 на 6 метров, 
туалет и душевая), без пра-
ва выходить без маски даже 
в коридор к холодильнику. 
Два окна выходили на улицу 
Кулешова, где в течение дня в 
воинской части солдаты рас-
певали под строевой шаг одну 
и ту же песню.

К этому, однако, привык, 
чего не скажешь о сиренах 
«скорых», регулярно постав-
ляющих в приемный покой 
новых бедолаг. Я как-то при-
нялся считать количество 
машин, но потом бросил 
это занятие: их была тьма 
тьмущая. Количество рейсов 
как-то не совпадало с офи-
циальной информацией о 
заболевших, так что, уверен, 
в нашей стране сообщения 
о чем-то неприятном дале-
ки от действительности. За 
четверть века люди к этому 
привыкли, хотя это касается 
самого дорогого – жизни.

Госпитализировали меня 
в субботу. Утром в понедель-
ник я ждал обхода, но врач 
появилась где-то ближе к обе-
ду. Произнес три слова – «тем-
пература?», «понос?», «сатура-
ция?» (наличие кислорода в 
крови) – и исчез. Впервые я 
смог с ним более или менее 
обстоятельно поговорить о 
своей болезни где-то к концу 
моей первой недели.

Единственное, что я 
мог выудить у него, – что 
у меня понижен белок. На 
вопрос, что же делать, ответ 
был краток: кушать мясо. 
Заведующая отделени-
ем на 40 человек также не 
особо следила за нами, но 
зато измеряла всем давле-
ние и постоянно говорила: 
«Лежите на животе!»

Я вдруг поймал себя на 
мысли, что не вижу на шее 
этих двух врачей (а больше 
в отделении их и не было) 
обыкновенных стетоскопов, 
и заподозрил неладное. Да, 
вы правы: это были не виру-

сологи, ни эпидемиологи, 
ни даже пульмонологи. Они 
«спустились» из неврологи-
ческого отделения и лечили 
больных коронавирусом!

Однако вернемся к 
нашим баранам. Когда леча-
щий врач третий раз подряд 
назначил одному из нашей 
«пятерки» ЭКГ, я вежливо 
попросил заведующую заме-
нить его, а потом и вовсе 
отказался от услуг. Я просто 
не был расположен умирать. 
Написал официально об 
этом заведующей и попро-
сил о встрече с заместителем 
главного врача.

И, как оказалось, насто-
ящие специалисты-пульмо-
нологи, вирусологи и эпи-
демиологи, которых, как 
десантные дивизии во время 
войны, «бросили на штыки», 
первыми приняли бой, и не 
все в нем победили. Вот и 
появились непрофессионалы 
в борьбе со смертельно опас-
ным недугом.

Но если врачи других 
специальностей в большин-
стве своем пытались хоть 
как-то помочь, то младший и 
средний медперсонал творил 
порой чудеса. Ночью нельзя 
было найти ни дежурных, ни 
постовых, а в субботу и вос-
кресенье вообще на этаже 
не было врача. Капельницы 
порой забывали ставить, а 
если уж ставили, то больной 
часа два-три дожидался сво-
ей очереди. Но были и пре-
красные медсестры – забот-
ливые, отзывчивые, профес-
сионально подготовленные. 
О таких говорят: хоть к ране 
прикладывай. Но это были 

единицы из всего сумрачно-
го состава младшего меди-
цинского звена.

В палате из пяти человек 
находились больные разной 
степени тяжести: тяжелые, 
средние, а то и вообще здо-
ровые люди. Согласитесь, 
при таких условиях возмож-
ность заразиться смертель-
ной болезнью существовала 
и в самой больнице.

Апофеозом всего стал 
мой последний, 15-й, день 
в больнице, когда, как мне 
показалось, пьяная проце-
дурная сестра намеревалась 
взять у меня кровь из вены. 
Я ее прогнал, она вышла в 
коридор и… упала. Бедолагу 
затащили в какую-то подсоб-
ку. Я вдруг понял, что вече-
ром она, трезвая, опять при-
дет по мою душу, и решил 
ретироваться в Боровляны.

Небо и земля! Совсем дру-
гое отношение к пациентам 
и выполнению своих обязан-
ностей. Низкий поклон врачу 
И.Л.Ивашневой за высокий 
профессионализм! Она каж-
дый день приходила со стето-
скопом и тратила на каждого 
больного не менее 10 минут.

И в конце – несколько 
общих замечаний.

Будьте здоровы! 
Помните: каждый умирает в 
одиночку, так что не особо 
доверяйте заявлениям наше-
го Минздрава.

И последнее – у меня есть 
предчувствие, что к 9 августа 
в стране не будет ни одно-
го больного коронавирусом. 
Посмотрим…

Владимир ДОВЖЕНКО, 
минчанин.

А КАК НА САмОм ЕлЕ

Телеканал «Беларусь 1» 
в воскресной программе 
«Главный эфир» показал рас-
следование о «рейдерстве» 
«Белгазпромбанка». Но в нем 
– лишь мнение одной сторо-
ны, обиженных бизнесменов, 
у которых банк якобы отжал 
бизнес. Интересно, что все 
действия совершались не 
просто волевым решением 
менеджеров банка: на про-
тяжении последних трех лет 
банк в ходе непрерывных 
судебных разбирательств 
неоднократно доказывал 
законность совершенных им 
сделок и в Экономическом 
суде Гомельской области, 
и в Экономическом суде 
Минска, и в Верховном суде.

Показанные в телесюжете 
должники банка – это «пул» 
самых давних и проблемных 
недобросовестных заемщи-
ков, у каждого из которых 
был свой мотив оклеветать 
банк и его менеджмент, 
обвинив его в рейдерстве, – 
рассказал TUT.BY источник 
в «Белгазпромбанке».

К примеру, история одно-
го из фигурантов сюжета 

Виталия Панова из Гомеля. 
По словам авторов сюжета, 
его «пустили по миру».

– Банк разувал на гла-
зах, забрал у меня магази-
ны, забрал цех. Мало того, 
не реализовав этот объект, 
он начал судиться за жилье, 
а у меня трое детей. Банкир 
этот, скажу так, идет по тру-
пам, – рассказывает Панов в 
телесюжете.

История со строитель-
ством в Гомеле торгового 
центра известная, и в банке, 
и в судах ее видели иначе.

– Панов взъелся на банк, 
когда в ходе мониторинга 
были выявлены нарушения 
в ходе капитального строи-
тельства, заключавшиеся в 
неправильном привлечении 
средств дольщика – компа-
нии «ПАНИ», – которого 
Панов фактически «кинул», 
не сообщив ему при под-
писании договора о том, 
что недостроенный тор-
говый центр «Максима» в 
Гомеле находится в залоге у 
банка (об истории Николая 
Батана, создателя инве-
стиционно-строительной 

компании «ПАНИ», кото-
рый потерял в результате 
сотрудничества с Пановым 
несколько миллионов долла-
ров, подробно писал Onliner.
by).

Еще один бизнесмен, 
Станислав Михайлов, жалу-
ется на «отжатое банком кафе 
«Зубренок». Это также часть 
истории с активами Панова, 
который перед банкротством 
выделил из своих активов 
новое юридическое лицо, 
наделив его имуществом в 
виде кафе «Зубренок» по 
улице Советской в Гомеле, и 
потом продал долю в этом 
юридическом лице. В банке 
считают: это было сделано, 
чтобы прикрыть фактиче-
скую продажу здания.

– Панов, видимо, наде-
ялся, что реорганизация 
(выделение) из его компа-
нии «Гурман Плюс» друго-
го юрлица – ООО «Вартекс 
Плюс» (которому было пере-
дано кафе) – это не та сделка, 
которую можно оспорить как 
нарушающую интересы кре-
диторов. Суд же реорганиза-
цию признал недействитель-

ной и вернул кафе в конкурс-
ную массу. Михайлову бы к 
Панову претензии предъяв-
лять – тот продал ему долю 
в очень рискованном пред-
банкротном активе, – пояс-
нил собеседник, знакомый с 
ходом судебных разборок.

Впечатляюще выглядят и 
штрафные санкции в отно-
шении Виталия Панова. Речь 
идет о пене в 6,7 миллио-
на долларов, превышающей 
сумму долга более чем в 2 
раза. Источник в банке пояс-
нил, что она была рассчита-
на, но не была начислена и 
присуждена, так как в соот-
ветствии со статьей 6 Закона 
о банкротстве долг по пене 
не учитывался при соотнесе-
нии актива «Гурмана» и его 
долгов.

– Другими словами, бан-
кротство было неминуемо 
и без всякой пени вообще. 
Ведь чего стоят требова-
ния других 188 кредиторов 
с общим размером более 
12,7 миллиона белорусских 
рублей. Пени же были на 
протяжении всего време-
ни «за скобками» и исполь-

зовались только на стадии 
банкротства для роста доли 
в голосах на собрании кре-
диторов. Управляющий это 
требование признал и вклю-
чил в реестр, а суд в соответ-
ствии с предоставленными 
ему полномочиями умень-
шил пеню в два раза.

А вот озвученную в сюже-
те информацию об обраще-
нии взыскания на жилой дом 
Панова, многодетного отца, 
источник в банке называет 
фейком.

– У Панова достаточно 
коммерческой недвижимо-
сти, которая и является в 
первую очередь обеспече-
нием для банка. При этом 
в отношении Панова как 
физического лица возбуж-
дены исполнительные про-
изводства в пользу других 
взыскателей, которые могут 
претендовать на этот дом. 
Причем у него их два: один 
из них он пытался подарить 
родственнику в 2016 году, 
чтобы не отдавать по долгам, 
но суд признал эту сделку 
мнимой в 2018-м, – пояснил 
собеседник.

фУтБОл
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ШАХмАты

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШыХ  вУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

фУтБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
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2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
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Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

мАЗАІКА

мАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
20.07.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 506 экз. За каз № 2308.

ж тЕ СКА  мУ РОСт

Анастасія Шкурдай: як рыба ў вадзе
Узыходзячая зорка беларускага плавання б е рэкорды.


Валяр’янка – цудоўный заспакаяль-

ны сродак! Усяго 5 кропель на шклянку 
гарэлкі – і нервы нібы канаты!


Купілі з мужам дыск з парнафільмам. 

Паглядзелі. Вельмі спадабаўся дызайн 
спальні, кафля ў ваннай і стол на кухні... 
Старэем!..


У доме – бедлам! Стаю з мятлой і 

думаю: прыбрацца ці паляцець?


Не судзі жанчыну за кілаграмы, ды не 
будзеш судзімы за сантыметры!


Жыву я, урэшце, някепска. Але 

чамусьці такое адчуванне, што мой муж 
жаніўся больш удала, чым я выйшла 
замуж...


У афтальмолага:
– Якую літару я паказваю?
– Доктар, а дзе вы?


Доктар звяртаецца да хворай:
– Даражэнькая, што за хандра? Вы ў 

мяне яшчэ жыць будзеце!
– Ура, я буду жыць у доктара!!!


У анкеце, якую мне далі запоўніць 

перад аперацыяй, было пытанне: 
“Каму тэлефанаваць у выпадку край-
няй неабходнасці?” я напісаў: “Больш 
кваліфікаванаму хірургу”.

Дзядуля, памыліўшыся на адну лічбу ў 
нумары паліклінікі і выпадкова трапіўшы 
ў службу сексу па тэлефоне, зразумеў, што 
ён увогуле, аказваецца, здаровы.


Калі доктар выпісаў вам рэцэпт 

разборлівым почыркам, будзьце асцярож-
ны: магчыма, гэта не доктар!


Регістратура ў паліклініцы:
– Скажыте, акуліст прымае?
– Не тое слова – бухае па-чорнаму!


На прыёме ва ўрача:
– Доктар, у мяне баліць усё!
– Ну гэта вы, даражэнькі, загнулі! На 

ўсё ў вас грошай не хопіць.


Восень. Адпачыўшы і набраўшыся 
сіл на лецішчах, пенсіянеры вяртаюцца ў 
паліклінікі.


Хірург усё ўмее, але нічога не ведае.
Тэрапеўт усё ведае, але нічога не ўмее.
Патолагаанатам усё ведае, усё ўмее, 

але... позна!


Міністэрства аховы здароўя папярэд-
жвае: няма грошай – не хварэй!


Варажбітка раскладвае карты перад 

кліентам:
– Да пяцідзесяці гадоў вы будзеце 

пакутаваць ад недахопу грошай…
– А потым?
– А потым прызвычаецеся.

УХОЎНАЕ
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9 Той, хто вытрывае да канца, 
будзе збаўлены.

Святое Евангелле паводле Марка, 13: 13

Валадар наш, міласэрны і цярплівы! 
Пашлі мне выпрабаванне, 
каб спазнаў сябе, 
каб зразумеў пакутнікаў, —
гэта і будзе маім выратаваннем. 
Правер мяне, Валадар, 
не толькі ў горы. 
Яго можна перанесці аднаму. 
Дай асалоду перажыць 
радасць удваіх. 
Дапамажы, Вялікі Божа, 
не забыць мінулае, 
тварыць сённяшняе, 
не страшыцца за будучае. 
Дай магчымасць, Госпадзе, 
рабіць дабро,
бо калі ж мне яго рабіць,
як не цяпер, пакуль жыву.
Навучы, Тварэц, так жыць,
каб добрыя людзі любілі мяне,
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10 Прызнавайцеся адзін 
аднаму ў грахах і маліцеся 
адзін за аднаго, каб быць 
аздароўленымі...

Пасланне святога Якава, 5:16

Суцяшальнік!
Мы ўсе на зямлі — дзеці Твае.
На крыжы Ты вытрываў
гнеў людзей, гнеў д’ябла.
I ўсё дзеля таго, каб мы жылі.
Грахоўнасць наша ў тым,
што мы не заўсёды цэнім 
Твой подзвіг.
Будуем часта сцены,
дзе трэба будаваць масты.
Заводзім спрэчкі,
бо не хочам разумець адзін аднаго.
Асуджаем іншых 
замест таго, каб выправіць саміх сябе.
Чужыя грахі перад вачыма,
а свае — за спінай.
Шукаем сяброў без недахопаў —
і застаёмся ў адзіноце. 
Позна даходзіць да нас,
што выслухаць праўду пра сябе

– 25 –

злосныя — баяліся,
усе астатнія — паважалі.
Пераплаў маю чалавечую руду,
аддзялі шлак ад золата,
хачу аддаць свой скарб 
людзям і Табе, 
доўгацярплівы Божа.
Навучы мяне,
маіх дзяцей,
усіх людзей зямных, 
што несмяротнасць настае
не пасля смерці.
Яна пачынаецца 
пры жыцці.

Амін.

Чытае Леанід Улашчанка
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і не пакрыўдзіцца —
гэта і ёсць сапраўднае сяброўства.
Верны сябар той, 
хто шчыры і праўдзівы,
хто ведае пра цябе дрэннае,
але ж любіць цябе,
бо хоча, каб ты быў лепшы.
Хрысціянства пачынаецца з любові.
Каб сустрэцца з ёй, спазнаць яе,
абнаўляй сябе штодзённай малітвай,
выконвай Божыя запаветы,
і Госпад паклапоціцца пра цябе.
Ты атрымаеш суцяшэнне
ад усялякай журбы.
Памолімся, каб людзі вакол нас
сталі добрымі, міласэрнымі, 
спагадлівымі.
I самі пастараемся быць такімі.

Амін.

Чытае Леанід Улашчанка

I самі пастараемся быць такімі.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

рацяг. ачатак у  5 -56
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Твой подзвіг.
Будуем часта сцены,
дзе трэба будаваць масты.
Заводзім спрэчкі,
бо не хочам разумець адзін аднаго.
Асуджаем іншых 
замест таго, каб выправіць саміх сябе.
Чужыя грахі перад вачыма,
а свае — за спінай.
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…И каждый был 
 Ариной Родионовной

Ах, как нужны человеку 
сказки! В розовом детстве – для 
развития мышления, чуть позже 
– для услады души, на исходе 
бренной жизни – для обретения 
надежды. А как же, ведь в сказ-
ках всё разрешается красиво!

Это только политики порой 
не могут уразуметь: простому 
смертному не вечные обещания 
светлого будущего надобны, а 
вполне реальная, достойная тру-
женика жизнь сегодня. И если 
наше повседневное существова-
ние будет нормальным, сказки 
родятся сами собой. Красивые. 
Добрые. Светлые.

В не столь далекие да и в 
совсем не роскошные времена 
мы, трое братьев, Петр, Владимир 
и ваш покорный слуга Михаил, о 
югах да о цивилизованном отды-
хе даже мечтать не смели. Отец с 
матерью в деревне сами от пер-
вых петухов до густых сумерек 
трудились и нас в белый свет бес-
помощными не пустили – научи-
ли делать любую работу. Вот уж 
и повзрослели мы, семьями обза-
велись. Новоявленные дедушка 
Гриша и бабушка Шура всегда у 
нас были на первом плане. Чуть 
лето наступает – все внуки в 
деревню просятся, на вольные 
просторы. Тут тебе и грибы с 
ягодами, и огурчики-помидор-
чики прямо с грядки, и молочко 
парное, душистое. Правда, оно, 
как известно, у коровы на языке 
находится. Покормишь ее, роди-
мую, хорошо – и она в долгу не 
останется. Летом-то на лугах да 
на лесных стежках прокормит-
ся, а на зиму сенца запасти ей 
надо вон сколько! Вот и вкалы-
вали мы на буренку почти все 
лето. На пахотной земле траву 
не сеяли – берегли ее для более 
важных культур. Косили тра-
вушку преимущественно в лесу. 
Между рядами молодых лесо-
посадок выкорчевывали пни и 
коренья, перекапывали земельку, 
подсыпали удобрения и сеяли 
траву. Работа адова, конечно, но 
сеном мы коровку обеспечивали 
по-царски.

Во всех наших трудовых 
десантах всегда принимали уча-
стие и дети. У Пети это были 
Ирина и Игорь, у Володи – 
Оля и Андрей, у меня – самая 
маленькая, Машенька. И дедуля 
всегда с нами, вроде вожака.

Пока роса, мы, четверо 
мужиков, вовсю орудуем коса-
ми. Пот заливает глаза, студит 
разгоряченные тела ароматный 
ветерок. Но вот над островер-
хими башнями елей и малахи-
товыми куполами сосен начи-
нает дыбиться и быстро-быстро 
расти, растекаться по небу 
огненно-багровое зарево. Вслед 
за ним выкатывается с востока 
огромный горячий шар, и все 
вокруг начинает преображаться, 
оживать, дышать и буйствовать. 
Ну чем не живая сказка?

Не успели мы и полови-
ны участка скосить, как уже за 
поворотом лесной тропинки, 
утопающей в разнотравье, наши 
кровинушки маячат. Бабушка 
Шура снабжала их неизменными 
узелками, в которых и творожок 
со сметанкой, и хрустящие огур-
чики с зеленым луком, и брусок 
сала с прорезью, и мяско вкус-
ненькое. Такого необыкновенно-
го мяса, какое умела приготовить 

наша незабвенная мамуля, нам 
уж теперь до конца дней нигде 
не попробовать. И оставляли его, 
как правило, всегда к сенокосу.

После перекуса все снова 
дружно впрягались в работу. 
Ребята постарше разбивали гра-
блями свежескошенные валки, 
младшенькие ворошили траву, 
стараясь ни в чем не отставать 
от них. Удивляюсь теперь, откуда 
только у этих крох силы брались!

Но самым ярким впечатле-
ние тех лет для ребят были все 
же сказки. После сенокоса, пока 
суетились в воздухе назойли-
вые оводы, мухи да комары, мы 
шли домой дружной рабочей 
компанией. Дети днем немнож-
ко отдыхали, взрослые занима-
лись какими-то неотложными 
домашними делами, которых 
всегда почему-то накапливалось 
невероятное множество. По вече-
рам ребята выходили на улицу, 
галдели на лавочке под молоды-
ми кленами, устраивали веселые 
игрища, на которые, как ноч-
ные мотыльки, слетались такие 
же, как они, «дачники» со всей 
деревни. Но это если погода спо-
собствовала. Когда же по крыше 
барабанил дождь и на улице было 
слякотно, все мы тихонько укла-
дывались по своим спальным 
местам, но вовсе не для того, что-
бы отдаться во власть Морфея. 
Мы уходили в мир сказок.

Заводилой в этом забавном 
марафоне почти всегда приходи-
лось быть мне, потому что все-
возможных волшебных историй 
я знал превеликое множество. 
Грешил слегка и сочинитель-
ством – журналист все-таки. И 
дети, и взрослые слушали эти 
самотужные произведения с 
нескрываемым наслаждением. 
Ведь не зря же даже непревзой-
денный Пушкин так восхищался 
мастерскими выдумками сво-
ей любимой нянюшки Арины 
Родионовны. Кто знает, может 
быть, не стал бы Александр 
Сергеевич таким великим, если 
бы не эти жемчужные зерна 
народной мудрости, упавшие в 
детстве на благодатную почву 
таланта будущего поэта. Многие 
из нянюшкиных сказок стали 
всемирно известными поэмами.

Но всему ведь и предел имеет-
ся. Даже самые интересные сказ-

ки, если их чуть ли не каждый 
вечер выдает на-гора один и тот 
же человек, попросту надоедают. 
Да и полет собственной фантазии 
ребятам был необходим как воз-
дух. Я нутром ощущал, что каж-
дый из них нетерпеливо пытается 
самовыразиться, внести в сказку 
что-то свое, самобытное, встав-
ляя то одну, то другую реплику 
в мои повествования. Вот тогда-
то и родилась неожиданная идея 
рассказывать малышам сказки с 
продолжением.

Не беру на себя смелость 
утверждать свой приоритет в 
этой находке, но, клянусь, при-
шел я к такой «форме занято-
сти» ребятни абсолютно само-
стоятельно. Жанр сказки с про-
должением появился в эфире 
белорусского радио гораздо поз-
же нашего семейного открытия. 
Телепатия? Вполне возможно! 
Но и другое не исключаю: о сво-
их летних днях коллегам всегда 
рассказывал взахлеб. А журна-
листы ведь народ ушлый…

Сказка всегда начиналась 
поэтично и захватывающе, с 
яркого описания обстановки, в 
которой зарождалось фантасти-
ческое действо. А выглядело это 
примерно так…

На цветущей лесной полян-
ке под роскошным лопушком в 
крохотной расписной избуш-
ке жил-поживал беззаботный, 
озорной весельчак – зеленый 
Кузнечик. Каждый вечер, как 
только солнышко закатывалось 
за дальние леса, за высокие горы, 
когда на потускневшем небоскло-
не появлялся тоненький серпик 
луны, Кузнечик брал изящный 
футлярчик со своей скрипкой и 
торжественно шагал мимо трав, 
кустарников и ягодника на сере-
дину полянки, где возвышался 
стройный пенек. По приставной 
лесенке этот маленький чародей 
буквально взлетал на импрови-
зированную сцену, открывал фут-
ляр, грациозно брал в руки скрип-
ку, взмахивал смычком – и над 
притихшим вечерним простором 
разливалась великолепная, заво-
раживающая музыка.

Белочки и улитки, дикие 
кабаны и скользкие ужи, лес-
ные голуби и колючие ежики, 
злые волки и добродушные мед-
веди, хитрые лисицы и трусли-

вые зайцы стекались на полянку, 
усаживались тесно друг подле 
дружки и с восторгом упивались 
волшебной игрой зеленого вир-
туоза. Исчезала вражда, забыва-
лись давние распри. Ни возраст, 
ни сила, ни рост теперь не име-
ли никакого значения. Музыка 
объединяла и роднила всех без 
исключения, делала лесных 
жителей чище душой и добрее.

Длилось это волшебство 
почти до самого рассвета. Звери, 
птицы, букашки по мере уста-
лости потихоньку расходились 
по домам. Незаметно исчезал и 
Кузнечик, чтобы на следующий 
вечер снова прийти на завет-
ную полянку и радовать своих 
поклонников не только очарова-
тельными мелодиями, но и соб-
ственным обаянием.

Но вот однажды, когда солн-
це привычным маршрутом ушло 
на покой, а место его на другом 
конце небосклона занял бледный 
месяц, Кузнечик, как всегда, взял 
свой футлярчик, вскочил с ним 
на пенек, поставил его на табу-
ретку, щелкнул застежками и… 
остолбенел. Скрипки со смычком 
в футляре не оказалось…

Вот на таком кульминацион-
ном накале сказка вдруг обрыва-
лась. Каждый на несколько минут 
становился Ариной Родионовной, 
давая простор собственной неу-
емной фантазии. Условия у нас 
были жесткие: ни один сюжет, 
ни один герой сказки не должен 
фигурировать дважды.

До сих пор восхищаюсь 
чутьем, необыкновенной изобре-
тательностью не только старших, 
но и самых маленьких ребят. У 
каждого была своя неповтори-
мая, поистине мудрая, светлая и 
непременно поучительная исто-
рия. Иногда даже с назиданием.

В процессе этого сочини-
тельства передо мной во всей 
широте открывались чувстви-
тельные, хрупкие детские души, 
выкристаллизовывались харак-
теры, умственные способности, 
уровень развития, воспитанно-
сти, внутренней культуры рас-
сказчиков. У каждого был свой 
самобытный путь поиска исчез-
нувшей скрипки, свое видение 
мира, собственные неподдель-
ные эмоции, каждый находил 
свой выход из сложных, неорди-

нарных ситуаций.
Координировать и допол-

нять сочинителей было абсо-
лютно незачем. Жизнь и без того 
впоследствии стала отличным 
огранщиком алмазов их природ-
ных способностей. Дети пости-
гали азы мудрости, учились 
друг у друга, обсуждая на досу-
ге удачные творческие находки, 
досадные промахи и просчеты.

Когда звери и птицы отыгры-
вали свои благородные и злые 
роли в невообразимо сложных 
и запутанных обстоятельствах, 
ребята придумывали новых геро-
ев. Андрюша, например, неожи-
данно ввел в свой сюжет образ 
Бога, которому, конечно же, все 
заранее известно и все подвласт-
но. По тем временам это было и 
смело, и важно, и, прямо скажу, 
довольно интересно.

…Много лет минуло с тех 
дивных дней. Все наши дети уже 
имеют своих наследников, а я 
двадцать восемь лет ношу почет-
ный титул дедушки. Теперь моей 
любимице Иришке не до сказок, 
но и в ее воспитании они сыгра-
ли благодатную роль. Помнится, 
иногда на последние гроши поку-
пал ей понравившиеся книжки, 
преимущественно, конечно же, 
сказки. Две-три поучительные 
волшебные истории непременно 
сочинял сам и рассказывал на сон 
грядущий. Иногда это были не 
сказки вовсе, а обычные житей-
ские сюжеты, героями которых 
выступали не только люди, зве-
ри, домашние животные и пти-
цы, но и знакомые всем предме-
ты, части тела, природные явле-
ния. Поступала, скажем, заявка: 
«Дедуля, расскажи, пожалуйста, 
сказку про свой нос». И получала 
внучка в подарок забавную исто-
рию про дубовый сучок, который 
по воле доброй феи переселился 
когда-то на мое безносое лицо и 
до сих пор верно служит своему 
новому хозяину. Разве мог бы я 
без этого бывшего дубового суч-
ка носить очки, радоваться запаху 
полевых цветов, женских духов, 
узнавать время подачи на стол 
вкусного обеда?

С этими немудреными на 
первый взгляд, но поучитель-
ными житейскими истори-
ями внучка моя и вступала в 
самостоятельную жизнь, раз-
вивалась, добрела. Уже в три с 
половиной годика она дополня-
ла начатую мной сказку о без-
защитной полевой мышке и 
довольно забавно заканчивала 
ее по своему наивному усмотре-
нию. После я с превеликим удо-
вольствием читал ее школьные 
сочинения. Радовался: мои ста-
рания даром не пропали! Сейчас 
наша Иришка – выпускница 
Международного экологическо-
го университета им.Сахарова.

…Может, и у вас, терпели-
вые мои читатели, есть пытли-
вые внучки и внуки или непо-
седливые, вездесущие сыновья? 
Отбросьте все свои сверхслож-
ные и важные дела, ласково 
приголубьте драгоценное чадо, 
расскажите на ночь краси-
вую, умную и добрую сказку. 
Поверьте, мудрость народная 
тысячу раз права: «Как аук-
нется, так и откликнется».

Михаил ЗНАК, член Союза 
писателей Беларуси.

НОвы  Ім Ны

УСмІХНІ ЕС

Насця, безумоўна, малай-
чына! Працавітая, таленавітая, 
ужо ў юным узросце мае шмат 
тытулаў.

У 14 гадоў Анастасія 
Шкурдай спачатку зрабіла 
фурор на юніёрскім чэмпіянаце 
Беларусі па плаванні, а затым 
і на юніёрскім чэмпіянаце 
Еўропы. Падчас выступлення 
на чэмпіянаце Беларусі Насця, 
якая ў той час хадзіла ў восьмы 
клас, выканала нарматыў май-
стра спорту міжнароднага класа 
на дыстанцыі 50 метраў батэрф-
ляем. А на чэмпіянаце Еўропы 
сярод юніёраў ёй на гэтай 
дыстанцыі не было роўных.

Увогуле, Анастасія Шкурдай 
стала першай беларускай 
плыўчыхай, якая выйгра-
ла чатыры залатыя медалі 
на юніёрскіх чэмпіянатах 
Еўропы. Напрыклад, у 
калекцыі знакамітай шматра-
зовай алімпійскай медалісткі 

Аляксандры Герасімені толькі 
тры залатыя ўзнагароды 
юніёрскага першынства Еўропы.

А днямі на чэмпіянаце 
Беларусі па плаванні Насця 
на стометроўцы батэрфля-
ем пабіла свой жа нацыя-
нальны рэкорд, упершыню ў 
гісторыі беларускага плаван-
ня пераадолеўшы мяжу 57 

секунд. Трэба сказаць, калі б 
зараз спартсменка выступала 
на чэмпіянаце свету, то з такім 
вынікам заняла б 4-е месца.

Вольга Ясяновіч, асабісты 
трэнер Анастасіі Шкурдай, кажа, 
што такія вынікі – гэта найперш 
вялікае жаданне спартсменкі 
трэніравацца і такая ж вялікая 
працаздольнасць.

“Насця была ў маім пер-
шым наборы, – распавяда-
ла Вольга Ясяновіч. – У 
Брэсце тры басейны, усе ў 
розных канцах горада. Я рас-
клейвала аб’явы аб дадатко-
вым наборы ў басейн ФАКа: 
маўляў, прыходзьце на адкры-
ты ўрок. Насця і прыйшла з 
дзядулем. Той адразу заявіў: 
“Гэта будучая алімпійская 
чэмпіёнка”. Я паглядзела на 
яго і падумала: ну што вы 
мне тут локшыну на вушы 
вешаеце?.. Але нічога не ска-
зала, вядома.

Прыходзім на ваду. Дзіцяці 
холадна, уся трасецца, увогуле 
не вельмі падобная на будучую 
чэмпіёнку. Але не станеш жа 
чалавека дадому адпраўляць. 
Пачалі трэніравацца.

Мне часта задаюць 
пытанне: напэўна, адразу 
было відаць, што дзяўчынка 
выдатная, так? Не было нічога 

відаць. У Насці і цяпер недахоп 
ёсць – не хапае гнуткасці. І яна 
не вельмі любіць над гэтым 
працаваць”.

Сама Насця, магчыма, ужо 
ў гэтым годзе выступіла б на 
Алімпіядзе, але, як вядома, 
з-за пандэміі Гульні перане-
сены на наступны год. І не 
вядома, ці пройдуць яны ў 
2021-м. Але час у Анастасіі 
Шкурдай яшчэ ёсць, хаця пра 
алімпійскія медалі яна марыць 
ужо зараз.

“У нас спартыўная сям’я, 
але больш за ўсіх за мяне пера-
жывае тата, – кажа Насця. 
– Больш за ўсіх хвалюецца, 
лепш за ўсіх мяне разумее, а 
таксама падтрымлівае сувязь 
з трэнерам.

І бабуля мая ходзіць у 
басейн і таксама плавае. А 
дзядуля? Ён ад іншых пра ўсё 
даведваецца…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
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